
دوشنبه 14 اسفند 1402 
23 شعبان  1445   4 مارس 2024

سال هفتم   شماره 1761 
8 صفحه   قیمت:5000 تومان

سوگواره  سیستان
کسی حواسش به سیستان و بلوچستان هست؟!
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خ دلار صعود قابل پیش بینی نر
 بــازار ارز بالاخــره پــس از کش و قوس های فراوان تعارف را 
کنار گذاشت و روز شنبه برای لحظاتی نرخ ۶۰ هزار تومانی 
را لمس کرد، نرخی که یکبار دیگر در سال گذشته در روزهای 
پایانی ســال به آن رســیده بود؛ اما آن طور که کارشناســان 
اقتصادی می گویند به دلیل سیاســت های انقباضی کاهشی 
شــد و تا پایان پاییز امســال خود را نگه داشــته بود. در این 
مدت تاریخ یازدهم اسفند و انتخابات مجلس تبدیل به عامل 
مهمی شده بود که بر مبنای آن نرخ دلار پیش بینی می شد 
و خبر از رها شــدن فنر ارزی می داد.بررســی تحرکات ارزی 
از ابتدای زمســتان نشان داد که قیمت ها منتظر این عوامل 
نمی مانــد و ایــن فاکتورهای اقتصــادی کار خود را به پیش 
می برد. برهمین اساس دلار از چند روز قبل انتخابات افزایش 

خود را آغاز کرده بود و نرخ ۵۹ هزار تومان را رد کرد.
اثر انتخابات مجلس در بازار ارز دریافت شد؟ ��

»سجاد بوربور« تحلیلگر بازار ارز درباره اثر انتخابات مجلس 
بر قیمت دلار معتقد اســت این یک کلیشــه است که دلیلی 
ندارد امسال هم تکرار شود. او درباره تحرکات دلار به اقتصاد 
۲۴ می گویــد: تا چندی پیــش متغیرهای کلان اقتصادی 
داشتند فریاد می زدند با میزان نقدینگی که رشد ۲۵ درصد 
را نشــان مــی داد، قیمت منطقــی دلار روی کاغذ ۵۵ هزار 
تومان بود. ولی خب جنگ حماس اتفاق افتاد، ما مشــکل 
فروش نفت داشــتیم چرا که چین نفت کمتری از ما خرید. 
گزینه های دیگری نیز وجود داشــت که باعث شد انتظارات 

تورمی بالا برود.

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی مطرح شد

سید ابوالفضل بهره دار 
روزنامه نگار

درگفتگو با یک کارشناس بازار خودرو  
مطرح شد

موانع خصوصی سازی 
خودروسازان

 نمی توان به وعده کاهش قیمت گوشت 
دل خوش کرد

گوشت میلیونی می شود؟

جایگاه ایران در فهرست آلوده ترین 
کشورهای جهان کجاست؟

 گرمای  زمین تهدیدی 
برای خاورمیانه

آمارهای ۱۰ ماهه سال ۱۴۰۲ نشان می دهد

سهم  اندک مسکن از کل 
تسهیلات بانکی

کیک اقتصادی بازار سرمایه کوچک 
نشده است

منجی سهامداران 
سرگردان در بورس

 بدون جنگ، روسیه وجود نخواهد داشت

 پوتیــن؛ مَـرد تنــش

 واریز 2 بار یارانه در اسفند

اعتباریارانهنقدیوکالابرگالکترونیکچهزمانیشارژمیشود؟

گروه بین الملل: ولادیمیر پوتین رهبر 
روسیه در سخنرانی سالانه خود به نکات 

مهمی اشاره کرد که همچنان از موضوعات 
قابل بحث در محافل غربی است. 

اظهارات پوتین برای نمایندگان دو مجلس 
سفلی و علیای روسیه نه تنها از تلویزیون 

دولتی بلکه از صفحه های نمایش بزرگ در 
شهرها و حتی در بعضی از سینماها پخش 

شد. 
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موضوع خصوصی سازی دو خودروساز دولتی بیش 
از یک دهه پیش مطرح شده و هر دولتی که روی 
کار می آید، با وعده خصوصی سازی این دو شرکت 
کار خود را آغاز می کند، اما پس از گذشــت چند 
سال نمی تواند آن را به سرانجام برساند. امیرحسن 
کاکایی، کارشناس صنعت خودرو، بر این باور است 
که خصوصی ســازی خودروسازان دولتی نیازمند 

ورود و دستور حاکمیت است.
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جمعیت و توسعه کیفی 
حمل و نقل
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علی بختیار
کارشناس انرژی

پتانسیل همکاری با عراق 
ون  برای توسعه غرب کار

7

نوید رجایی
کارشناس بازار سرمایه

عملکرد عشقی
 در بوته نقد

5

 امید محمدی - شهردار بانه وره 

شــهرداری بانه وره  در نظر دارد فراخوان  مناقصه عمومی یک مرحله ای:  
پروژه : بهســازی و ســاماندهی مسیل ها و شبکه جمع آوری و دفع آبهای 
سطحی شهربانه وره به شــماره  2002005262000008 را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از 
دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه 
 www.setadiran.ir تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس
انجام خواهد شــد. متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت 
در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت 
برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل 

آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه روز دو شنبه مورخ 1402/12/14 

- مهلت زمانی  دریافت اســناد مناقصه از سایت : ساعت 19 روزپنج شنبه    
مورخ 1402/12/17

- مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: ساعت 14:30 روز یک شنبه   مورخ 1403/01/05 
- زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 صبح روز دوشنبه  مورخ 1403/01/06 
- هزینه  کارشناسی و دو نوبت چاپ آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.
اطلاعات تماس  دســتگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتردر 

خصوص ارایه پاکتها و اسناد مناقصه :
شهرســتان پاوه -  شــهربانه وره -  خیابان سرداران - شهرداری بانه وره  

تلفن: 08346444641
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه ستاد: 

مرکز تماس 02141934
دفتر ثبت نام 85193768 و 88969737

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای)مرحله اول( 

نوع تضمینمبلغ تضمین شرکت در مناقصهاعتبار پروژهعنوان پروژهردیف

بهسازی و ساماندهی مسیل ها و شبکه جمع آوری 1
و دفع آبهای سطحی شهر بانه وره

ضمانت نامه بانکی و 750,154,467 ریال-/15/000/000/000ریال
فیش بانکی

 نوبت اول

بنیاد مسکن انقلاب اسلامي قم -معاونت مسکن شهری

بنیاد مسکن انقلاب اسلامي استان قم در نظر دارد بر اساس 
قانون برگزاری مناقصات نســبت به فراخوان مناقصه یک 

مرحله ای به شرح زیر اقدام نماید. 
 UPVC 1- موضوع مناقصه: تهیه مصالح، ساخت و نصب پنجره ها و درب هاي تراس

پروژه های زیتون 22 و 23 و 24 طرح مسکن اقدام ملّی/نهضت ملّی 
2- صلاحیت مورد نیاز شامل رتبه/ پایه و رشته

اشــخاص حقوقي دارندگان پروانه بهره بــرداري )معتبر( محصولات درب و پنجره 
upvc صادره از وزارت صنعت معدن و تجارت و دارای رزومه کافی یا اشخاص حقوقي/ 
 upvc دارندگان پروانه کســب )معتبر( رشــته شغلي تولید و فروش درب و پنجره
صادره از اتحادیه هاي صنفي سازندگان درب و پنجره هايupvc  و آلومینیوم کاران 

مورد تأیید وزارت صنعت معدن و تجارت و دارای رزومه کافی
3- نحوه و مهلت دریافت و تحویل اسناد

آگهي فراخوان مناقصه یک مرحله ای 

نحوه دریافت و ارسالتاریخ / مهلتموضوع

 دریافت اسناد
مناقصه

از تاریخ  1402/12/14
تا تاریخ 1402/12/16

 مراجعه به سایت بنیاد مسکن قم یا مراجعه حضوری در ساعات اداری به واحد امور قراردادهای بنیاد
مسکن انقلاب اسلامی استان قم

 ارسال اسناد
 اسناد مناقصه و پیشنهاد قیمت باید حداکثر تا پایان وقت اداری مهلت ارسال پیشنهاد قیمت مندرجتا تاریخ 1402/12/26مناقصه

در آگهی به دبیرخانه حراست بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم تحویل گردد.

 ساعت  09:00 روز یکشنبهبازگشایی پاکات
1402/12/27

 دعوت جهت مراجعه حضوری نماینده قانونی مناقصه گر در جلسه بازگشایی پاکات در ساختمان بنیاد
مسکن انقلاب اسلامی استان قم

 توضیحات : چنانچه مناقصه گر به هر دلیلي در مهلت خرید اسناد مناقصه موفق به تهیه اسناد نگردید، ضمن پذیرش مسئولیت مي تواند در زمان باقیمانده تا
 اتمام مهلت تسلیم پاکت ها نسبت به تهیه اسناد مناقصه اقدام نماید. در این صورت مسئولیت کمبود زمان متوجه مناقصه گر بوده و مهلت تسلیم پاکت ها به

هیچ عنوان تمدید نمي گردد.

4- هزینه خرید اســناد: مبلغ 1,000,000ریال مي باشــد که به شــمارة شبا 
IR 260180000000001536076200 نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامي استان قم واریز گردد.
5- مدت اعتبار پیشنهادها : دو ماه 

6- نوع و مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه: طبق آیین نامه معاملات داخلی 
بنیاد مسکن: 2,900,000,000 ریال )دو میلیارد و نهصد میلیون ریال( است  که  
باید به  یکي  از صورت هاي  مشروحه  زیر، همراه  با اسناد مناقصه  در پاکت  )) الف  
(( به  دســتگاه  مناقصه  گزار تســلیم  شــود:        الف ( ضمانت  نامه  بانکي  به  نفع  

کارفرما. 
  IR260180000000001536076200 ب( اصل فیش واریز وجه نقد به شمارة شبا

نزد بانک تجارت بنام بنیاد مسکن انقلاب اسلامي استان قم
مــدت  اعتبــار تضمین  فوق  دو ماه  بوده و باید تا پایان ســاعت اداری تاریخ 

1403/02/26 معتبر باشد و براي  دو ماه  دیگر نیز قابل تمدید باشد.
7- نام و نشانی مناقصه گزار: قم، انتهاي بلوار امین، ابتداي بلوار غدیر، کوچه 

شماره 11 ، بنیاد مسکن انقلاب اسلامي استان قم
تلفن هاي تماس : 02532856612-15

پایگاه تحلیلی- خبری تدبیر تازه نیوز
www.tadbiretazenews.ir

  چاپ دوم

سید عباس نظری  -سرپرست شهرداری شاهین دژ      

 

تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
فراخوان برون سپاری خدمات شهری شهرداری شاهین دژ 

شهرداری شاهین دژ در نظر دارد نسبت به تجدید مناقصه عمومی برون سپاری خدمات شهری شهر شاهین دژ با شماره سیستمی  2002090528000008 
در سامانه ستادیران اقدام نماید . 

 www.setadiran.ir کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اســناد تا بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد.

شرایط مناقصه : کلیه شرایط اعم از  اسناد مناقصه و نمونه قرارداد در سامانه  )ستاد ایران (  بارگذاری شده است .
مواعد زمانی:     

تاریخ انتشار فراخوان در سامانه : ساعت 08,00 مورخ        1402/12/9
مهلت دریافت اسناد فراخوان: ساعت 18,00مورخ        1402/12/17

مهلت ارسال پیشنهادات: ساعت 18,00 مورخ       1402/12/27
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10,00 مورخ       1402/12/28 

اطلاعات تماس و آدرس دستگاه : استان آذربایجان غربی ، شهر شاهین دژ ، میدان شهرداری ، شهرداری شاهین دژ ، کد پستی 5981633355 و شماره تلفن     044-46322952 

شماره 9457
تاریخ 1402/12/08

  نوبت اول

شرکت ملی حفاری ایران

آگهی مناقصه
مبلغ تضمین مبلغ برآورد )ریال(شماره فراخوانشرح مناقصهنام مناقصه گزار

 شرکت ملی حفاری
ایران

 اجاره 5 دستگاه تانکر حمل نیتروژن با ظرفیت های 16
 تن و 20 همراه کشنده جهت بارگیری،حمل و تخلیه

نیتروژن در مناطق عملیاتی
000ر000ر500ر00013ر000ر000ر2002093985001369270

روش ارزیابی : بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(

 تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 7 روز پس از آن ادامه خواهد داشت . تاریخ شروع : ) از  1402/12/16 لغایت 1402/12/22(
  محل دریافت :  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی                                                       تحویل اسناد : ) از  1402/12/23 لغایت 1403/01/07(  

              14  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد 

مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین : 90 روز
 )برای یک بار در سقف مدت اعتبار

اولیه قابل تمدید باشد(

مشخصات مناقصه :  

www.nidc.ir   -  http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران                     
شناسه آگهی: ۱677783تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/14 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/15          

شماره میم الف: -۱

www.setadiran.ir
آخرین مهلت

تذکر : تحویل اسناد به شرکت: کلیه پیشنهادات در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir بارگزاری گردد و اصل ضمانت نامه به آدرس 
اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس 

34148569 – 34148580-061 تحویل گردد.

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب 
شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران شماره شبا  IR350100004001114006376636 و 

سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ  94/09/22      مورد قبول و پذیرش می باشد.



 پوتیــن؛ مَـرد تنــش
 بدون جنگ، روسیه وجود نخواهد داشت

گروه بین الملل: ولادیمیر پوتین رهبر روســیه در ســخنرانی سالانه خود به 
نکات مهمی اشــاره کرد که همچنان از موضوعات قابل بحث در محافل 
غربی اســت. اظهارات پوتین برای نمایندگان دو مجلس ســفلی و علیای 
روسیه نه تنها از تلویزیون دولتی بلکه از صفحه های نمایش بزرگ در شهرها 
و حتی در بعضی از سینماها پخش شد. پوتین در سخنرانی نشان داد که 
ابایی از دشمنی غرب ندارد و کشورش با تمام توان با تهدیدها مقابله خواهد 

کرد.
تاتیانا استانوایا تحلیلگر ارشد حوزه اوراسیا در همین راستا در مقاله ای برای 
اندیشــکده کارنگی ســخنرانی سالانه پوتین را تشریفات پیش از انتخابات 
تلقی کرد که احساسی ترسناک از مارپیچ تشدید تنش را برجای گذاشت.

در فرازهایی از مقاله او با عنوان »مانیفست شش ساله پوتین چشم اندازی 
فراتر از اوکراین دارد« آمده اســت: او تصمیم گرفت از پلتفرم ســخنرانی 
سالانه خود در کشور در روز پنجشنبه به عنوان یک فرصت مناسب برای 
مبارزات انتخاباتی استفاده کند. جای تعجب نیست که پوتین با چیزی که 
شخصاً برای او اهمیت دارد شروع کرد: جنگ در اوکراین. سخنرانی در هر 
دو اتاق پارلمان روسیه احساس ملموسی را منتقل کرد که این یک لحظه 
مهم اســت: از نظر رهبری روســیه، کشور نوعی نقطه عطف ژئوپلیتیکی را 
پشت سر گذاشته و مزیت استراتژیک بلندمدت خود را ایجاد کرده است.

در ســخنرانی ســال گذشــته، پوتین معتقد بود که نتیجه رویارویی هنوز 
مشــخص نشــده است. آن سخنرانی مملو از طغیان های عاطفی، رنجش و 
آشفتگی بود. اما امسال پوتین مطمئن بود که از خط بحرانی عبور کرده و 
سخنانش غرورآفرین و با اعتماد به نفس بود. او اعلام کرد که ابتکار عمل 

نظامی در دستان روسیه بوده و حمله را در پیش گرفته است.
افق این »جنگ مقدس« اکنون گسترده تر شده است. اگر یک سال پیش، 
پوتین بر حفاظت از ســرزمین تمرکز داشــت و بر مســائل دفاعی و حتی 
فداکارانه تکیه می کرد، امسال پیروز به نظر می رسید، اما نه به نمایندگی 
از یک قربانی ژئوپلتیکی، بلکه به عنوان یک »نیروی قوی و شکست ناپذیر« 
صحبــت می کــرد. این تغییر را می توان با ایمان فزاینده کرملین به مزیت 
نظامی روســیه در جنگ با اوکراین و احســاس ضعف و چندپارگی غرب 

توضیح داد. پوتین همچنین تصریح کرد که دستور کار او به اوکراین ختم 
نمی شود. او از این خطاب استفاده کرد تا روسیه را به عنوان »سنگر ارزش های 
ســنتی که تمدن بشــری بر آن استوار است« و به عنوان یک ایدئولوژیست 
ژئوپلیتیک مورد حمایت »اکثریت مردم جهان، از جمله میلیون ها نفر در 

کشورهای غربی« معرفی کند.
دســت کم گرفتن جاه طلبی این کلمات اشــتباه بزرگی خواهد بود. این 
تبلیغات توخالی نیست، بلکه بازتابی از برنامه هایی برای گسترش ایدئولوژی، 
صدور »پوتینیســم« به کشــورهای غربی و کار فعال با »دوســتان« بالقوه 
اســت. به عبارت دیگر، میدان نبرد ژئوپلیتیکی برای ارزش ها بار دیگر در 
حال حرکت به سمت قلمرو غربی است و پوتین بیش از هر زمان دیگری 
احساس اعتماد به نفس می کند. در عین حال، کرملین در حال تغییر معنای 
جنگ برای مخاطبان داخلی است. وقتی پوتین از »بهار افسانه ای روسیه« 
و »نووروســیا« صحبت می کند - وقتی از پرســنل نظامی که در جنگ 
می جنگند تمجید می کند و به فداکاری آنها به میهنشان، همبستگی آنها، 
تمایل آنها برای کار شــبانه روزی و دادن همه چیزشــان می بالد - او یک 

بردار سیاسی بسیج طرفدار جنگ را تنظیم می کند.
این در حال تبدیل شدن به چراغ راه برای اداره ریاست جمهوری، پلیس 
و ســرویس های امنیتی، مقامات منطقه ای، روسای مدارس و دانشگاه ها، 
مدیران عامل شــرکت های دولتی و مســئولان ارشد رسانه ها است. رهبر 
روســیه عملًا از آنها می خواهد تا هرگونه مخالفت با این رویه، احساســات 
ضد جنگ، یا زیر ســؤال بردن اقدامات حکومت را ســرکوب کنند. پیام 
پوتین کاملًا واضح است: »همه مردم با ما هستند.« هر چیزی که در این 
تصویر »همبســتگی« نمی گنجد، به زور جرم انگاری می شــود. در حال 
حاضر، از مردم برای پیوســتن به جنگ به صورت داوطلبانه دعوت شــده 
اســت: هر نوع مشــارکتی پذیرفته می شــود. به تک تک افراد ســهمی از 
مســئولیت برای »پیروزی« آینده اختصاص داده می شــود و فضای باقی 
مانده حتی برای »بی طرفی« از بین رفته اســت. پوتین به عنوان جبران 
این بار مسئولیت جدید، پرداخت های اجتماعی، کاهش نرخ وام مسکن، 
افزایش حداقل دستمزد و فرصتی را برای کسانی که مستقیماً در »عملیات 
نظامی ویژه« درگیر هســتند، ارائه می کند تا به »نخبگان واقعی« تبدیل 
شــوند. با این حال، هدیه اصلی او پیش از انتخابات، تضمین حفاظت از 

»شکست استراتژیک« است: از برنامه های زیرکانه غرب برای تبدیل روسیه 
به »فضایی وابســته، رو به افول و در حال مرگ که بتوانند هر کاری که 
می خواهند با آن انجام دهند«. این عصاره خاص از سخنرانی پوتین، تجسم 
جمله معروف ویاچسلاو ولودین، رئیس دوما است: »نه پوتین، نه روسیه«. 
امروز می توان این جمله را به روز کرد: » بدون جنگ، روسیه وجود نخواهد 

داشت.”
این پیام به غرب شــاید مهمترین عنصر ســخنرانی بود. پوتین با اشــاره به 
اینکه »نیروهای هسته ای در آمادگی کامل رزمی قرار دارند«، گفت: سیستم 
موشــکی راهبردی ســارمات به نیروهای نظامی تحویل داده شده است و 
سیستم های موشکی مافوق صوت کینژال و زیرکن هم اکنون مورد استفاده 
قرار می گیرند. ســپس پوتین به آرامی به موضوع گفتگو با ایالات متحده 
پرداخت، که به گفته وی، تنها با شرایط روسیه امکان پذیر بوده و هر نوع 
دیگری قابل پذیرش نیســت. در واقع، این بدان معنی اســت که روســیه از 
ایالات متحده می خواهد که با تجزیه اوکراین موافقت کند که در شــرایط 
فعلی غیرواقعی است. پوتین در سخنرانی خود پیشنهادات برای گفتگو را 
»دروغ زدگی« خواند و هرگونه برنامه ای برای استقرار سلاح هسته ای در 
فضا را که اخیراً توسط رسانه های غربی گزارش شده را تکذیب کرد و گفت 
که چنین ادعاهایی تلاشی از سوی غرب برای کشاندن روسیه به مذاکراتی 

است که تنها به نفع ایالات متحده است.
روســیه به تدریج در حال ورود به یک بســیج همه جانبه سیاسی و نظامی 
اســت. مردم هنوز به طور دســته جمعی به جبهه فرســتاده نشده اند )و در 
واقع بعید است که در آینده نزدیک نیز چنین اتفاقی رخ دهد( اما مفهوم 
خط مقدم در حال نفوذ به تمام جنبه های زندگی غیرنظامی است؛ از تحمیل 
»ارزش های سنتی« تا پرورش »قهرمانان عملیات نظامی ویژه« که پوتین 

اکنون در تلاش است آنها را به جایگاه »نخبگان واقعی« ارتقا دهد.
به نظر می رســد پوتین به جهانیان و روس های خســته از جنگ چیزی 
می گوید و مســئولیت روســیه را گوشزد می کند. در بحبوحه مرگ تکان 
دهنده ناوالنی و اقدامات بدبینانه مقامات برای جلوگیری از تشییع جنازه 
او، ناامیــدی در همــه جــا رو به افزایش اســت: در اوکراین یا بین مخالفان 
حکومت و جنگ در روســیه و همچنین در غرب که از پیروزی روســیه 

هراسان هستند.

ابوالفضل خدائی
روزنامه نگار
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تلاش برای مهار جنگ غزه

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

پیش از مناقشــه کنونی در غزه، آشــتی دادن دو متحد 
مهم آمریکا، اســرائیل و عربســتان سعودی که از نظر 
مالی قدرتمند اســت، به اولویت ویژه سیاست خارجی 
دولت بایدن تبدیل شد. به طوری که واشنگتن بیشتر 
اختلافات خود را با ریاض بر سر مسائل دفاعی و هسته ای 
حل کرده بود، در حالی که همزمان با اســرائیلی ها بر 
سر بسته ای از منافع برای فلسطینی ها مذاکره می کرد 
که می توانست عادی سازی را برای عربستان سعودی 
ممکن کند و پیروز شــود. حمله 7 اکتبر دیپلماســی 
آمریکا را منجمد کرد. عربســتان ســعودی به سرعت 
اعلام کرد که تمام بحث های عادی ســازی را تا اوایل 
ژانویه، زمانی که مقامات نشــان دادند که پادشــاهی 
همچنان علاقه مند اســت، متوقف کرده اســت. با این 
حــال، قابــل پیش بینی به نظر می رســد که بهایی که 
اسرائیل باید بپردازد افزایش یافته است. ریاض اکنون 
اصرار دارد که عادی ســازی روابط با اســرائیل بدون 

تشکیل کشور کامل فلسطین امکان پذیر نیست.
به ادعای ناظران، هیچ کس انتظار ندارد اســرائیل فوراً 
از کرانه باختری خارج شــود یــا با فرمولی برای ایجاد 
چنین دولتی موافقت کند. در عوض، آنچه عربســتان 
ســعودی و بسیاری از کشورهای غربی، احتمالاً ایالات 
متحــده، می خواهنــد از آن اجتنــاب کننــد، تکرار 
شکست های چارچوب اسلو است. سعودی ها می دانند 
که در میان چنین چشــم انداز سیاســی شکننده ای با 
یک وظیفه بســیار حســاس در بازگشایی مسیر عادی 
ســازی مواجه هســتند. ادعاهای ریاض برای رهبری 
منطقه ای عرب در خطر اســت. با این وجود، قتل عام 
در غــزه - با پتانســیل آن بــرای برانگیختن درگیری 
گســترده تری که شــامل لبنان، سوریه و یمن می شود 
– بــرای ســعودی ها یــاداور این مقوله اســت که آنها 
نمی تواننــد ثبــات و امنیت خود را بدون حل مســئله 
فلســطین تضمیــن کنند. دولت بایــدن همه اینها و 
پیامدهــای آن را برای منافع ایالات متحده ثبت کرده 
است. جنگ برای فلسطینیان در غزه ویرانگر بوده، اما 
موقعیت ایران را در منطقه بســیار تقویت کرده اســت. 
این موفقیت باعث شــده که ایرانی ها به متحدان خود 
هشــدار دهنــد که اکنون خویشــتن داری کنند تا از 
کشــاندن منطقــه به یــک درگیری گســترده تر که 
دســتاوردهای آن را به خطر می اندازد اجتناب کنند. 
دولت بایدن به طور مشــابه به اسرائیل نسبت به حمله 

به حزب الله لبنان هشدار داده است.
از آنجایی که واشــنگتن همچنین به این فکر می کند 
کــه چگونــه موقعیت خود را در خاورمیانه تقویت کند 
- از طریــق تقویــت اتحادهای خود در منطقه، کنترل 
نفوذ ایران، ســرکوب گروه های تروریستی، پایان دادن 
به درگیری ها - همه چیز مشروط به تضمین مشارکت 
اســرائیل برای ایجاد کشــور فلسطین است. بنابراین، 
دولت بایدن در مورد جســتجوی راه هایی برای احیای 
این چشــم انداز بوده اســت. این ها می تواند شــامل به 
رسمیت شناختن یک کشور فلسطینی در حال ظهور، 
یک کشــور فلســطینی با برخی شرایط و یا صرفاً تأیید 
حق غیرقابل انکار فلســطین برای داشــتن یک کشور 
باشد. در مقابل، اسرائیل در حال حاضر بیش از هر زمان 
دیگری از زمان آغاز روند صلح اسلو، در دسامبر 1۹۹۲، 
به صراحت با تشــکیل کشــور فلسطین مخالف است. 
هنگامی که بایدن پیشنهاد کرد که رهبر اسرائیل ممکن 
است یک کشور فلسطینی غیرنظامی را در نظر بگیرد، 
دفتر نتانیاهو این خواســته را انکار کرد. نتانیاهو بارها 
اعتبار خود مدیون مخالفت با تشکیل کشور فلسطین 
می دانــد و حداقــل در این زمینــه از حمایت داخلی 
برخوردار اســت. نتانیاهو بارها تاکید کرده که پس از 
جنگ در غزه، »اســرائیل کنترل کامل امنیتی بر تمام 
قلمرو غرب رود اردن را حفظ خواهد کرد.« این نه تنها 
به معنای انکار کامل دولت فلســطین اســت، بلکه به 
معنای پاره کردن آنچه از توافقنامه اسلو باقی مانده نیز 

می باشد.
امــروز روابط ایالات متحده و اســرائیل از زمان جنگ 
اعراب و اســرائیل در سال 1۹۶7 با دشوارترین چالش 
روبرو اســت. ایالات متحده قادر نخواهد بود به اهداف 
اســتراتژیک خود در تقویــت موقعیتش در خاورمیانه 
بدون تضمین همکاری اســرائیل برای تشــکیل کشور 
فلسطین دست یابد. در عین حال، افکار عمومی اسرائیل 
عمدتاً حامی تفکر راســت سیاســی حاکم اســت که با 
تشکیلکشور فلسطینی مخالفت می کند. ایالات متحده 
نمی تواند اسرائیل را مجبور به انجام هر کاری کند که 
آن را تضعیــف منافــع خــود می داند. تنهــا کاری که 
واشــنگتن می تواند انجام دهد این است که نشانه های 
خود از جمله به رســمیت شــناختن علنی یک کشور 
فلسطینی و هشدار صریح به اسرائیل مبنی بر اینکه رد 
چنین خواسته ای، آسیب قابل توجهی به روابط دوجانبه 
وارد می کند، بگذارد. بعید است روابط اسرائیل و آمریکا 
قبل از انتخابات ایالات متحده پرتنش تر شود. اما بایدن 
در صورت پیروزی در دور دوم ریاست جمهوری ممکن 
است تمایل بیشتری برای اعمال نفوذ بر اسرائیل داشته 
باشــد. از نظر تاریخی، روســای جمهور دوره دوم - از 
محدودیت های سیاسی داخلی برای انتخاب مجدد رها 
هســتند -پس تمایــل دارند چنیــن موضوعاتی را با 
قاطعیت بیشــتری دنبال کنند. بایدن می تواند اولین 
رئیس جمهور ایالات متحده پس از آیزنهاور باشــد که 
از تمام قدرت آمریکا برای شکل دادن به تصمیم گیری 

اسرائیل استفاده می کند.

 مأموریت ویژه؛
 پایین کشیدن 
قالیباف
 از برج عاج!

اما و اگرهای انتخابات اسفندماه

گروه سیاســی: انتخابات مجلس شورای اسلامی بعد از 
چند ماه جنگ خونین قدرت میان اصولگرایان، نهایتاً 
به اتمام رسید، حالا آنها بی رمق از جنگ ها و شمشیر 
زدن های رسانه ای گوشه ای نشسته اند و منتظر نتایج 
نهایی هستند؛ البته که نتایج نهایی در اکثر حوزه های 
انتخابیه مشــخص شــده اما هنوز در تهران مشخص 
نیســت. در تهران خیلی موارد مشــخص نیستند که 
مهمترین شان میزان مشارکت در استان تهران و میزان 
مشــارکت در حــوزه انتخابیه تهــران، ری، پردیس و 

اسلامشهر است.
رقابت شانه به شانه قالیباف با یک تندرو ��

بــا این حــال نتایج اولیه، شــگفتی های زیادی دارد؛ 
محمدباقر قالیباف شــانه به شانه یک چهرهٔ تندرو در 
حال رقابت اســت؛ اما در نه برای جایگاه نخســت که 

برای سومی و چهارمی.
اما لیست های انتخاباتی تا پیش از روز رأی گیری بسیار 
مورد توجه اصولگرایان بود، آن ها که تلاش داشــتند 
این طیف ســرجمع به یک یا نهایتاً دو لیســت بسنده 
کنند، نه تنها چنین نشد که ۵-۶ فهرست با تغییرات 

جزیی منتشر شد و به عبارت جنگ فهرست ها بود.
نقشه پایداری ها برای پایین کشیدن قالیباف  ��

از برج عاج
سرشــناس ترین تشــکل از میــان ارائــه کنندگان 
فهرست های انتخاباتی، شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
اســلامی اســت که پس از کش و قوس های فراوان، با 
جبهه تندروی پایداری به توافق و وحدتی شــکننده 

رسیدند و به فهرست قالیباف-پایدرای معروف شد.
پایداری چی ها برای شکستن قالیباف و پایین کشیدن 
او از برج عاج، نه تنها روش مختلفی برای حذف یاران 
قالیبــاف پیــش گرفتند، بلکه قالیباف را به تنهایی در 
صدر فهرست نمی خواستند و اصرار داشتند که مرتضی 
آقاتهرانی از چهره های اصلی پایداری چی ها نیز باید در 

کنار قالیباف به عنوان سرلیست مطرح شود؛ نهایتاً هم 
که گویا دست شورای ائتلاف زیر سنگ پایداری بود، 

مجبور به پذیرش این شرط شد.
هرچند پایداری چی ها وقتی صحبت می کنند، مسائل 
»عرفانی« و »نفی قدرت طلبی« و »دنیا پرستی« و این 
دســت مســائل را به میان می اورند، اما در عمل نشان 
دادند نه تنها »مســائل دنیوی« برایشــان بی اهمیت 
نیست، بلکه آن حس قدرت طلبی را بیش از سایرین 
دارند و بابت نام »سرلیســت«  کشمکش های زیادی 

داشتند.
راز دست دادن پایداری ها با دشمن شماره یک ��

از ســوی دیگر پایداری چی ها کــه از ابتدای مجلس 
یازدهم در حال زد و خورد رسانه ای و جنگ قدرت با 
طیف قالیباف هســتند و انواع افشاگری ها را درباره او 
انجام می دهند و منتقد سیاست هایش هستند، برای 
ورود به مجلس و تطمیع حس قدرت طلبی شان حاضر 
شدند با رأس دشمنانشان یعنی قالیباف دست اتحاد 
بدهند؛ به عبارت دیگر پایدرای چی ها نیز مانند طیف 
قالیباف نشان دادند که هیچ اصول مشخصی و چارچوب 
سیاسی تعینن شده ای ندارند و برای رسیدن به قدرت 
با هر کسی دست می دهند. دراین فهرست که سهامی 
خاص بود، قالیباف، حداد عادل، محسن رضایی و جبهه 

پایداری هر کدام قدرالسهم مشخصی داشتند.
فهرست بعدی مربوط به شورای وحدت بود که جامعه 
روحانیــت را محوریت می داند. غیــر از اینها، جامعه 
اسلامی مهندسین به دبیرکلی محمدرضا باهنر تشکل 
شــاخص دیگر این شوراســت. این فهرست کمترین 
اشــتراکات با فهرســت پایداری و شانا را داشت. با این 
وجود، برخی از افراد حاضر در فهرست تهران این شورا، 
از ســوی اســتاد خودخوانده دســتهٔ مصافی ها یعنی 
علی اکبر رائفی پور برای فهرستی با نام جبهه صبح ایران 
انتخاب شــدند و در آن فهرســت قرار گرفتند؛ مانند 

منوچهر متکی وزیر خارجه دولت اول احمدی نژاد که 
با عزل شــدن در هواپیما و در راه دیدار از ســنگال در 

اذهان باقی مانده است.
متحدیــن قالیباف با یــک چرخش به کمپین  ��

دشمن او رفتند
در فهرست جبهه صبح ایران تعداد زیادی از فهرست 
دیگری که به »امنا« مشهور شده است، حضور داشتند؛ 
این تشــکل که ســازماندهی آن با جریان شــریان به 
صحنه گردانی حمید رســایی و در پشت پرده مهرداد 
بذرپاش بود، با خرده تشکل های اصولگرایان در ائتلافی 
تشکیل دادند که در بین فهرست های اصولگرایان که 
همگــی تندرو بودند، یکی از تندروترین ها شــناخته 
می شود. در این فهرست برخی یاران نزدیک محمدباقر 
قالیباف حضور داشتند که البته آنها بریده های طیف 
قالیباف هســتند و با یک چرخش به کمپین دشــمن 

قالیباف یعنی حمید رسایی رفته اند.
فهرســت دیگــری هم با نام جبهــه متحد انقلاب، در 
آخرین ســاعات تبلیغات انتخاباتی تشــکیل شد که 
محصول نزدیکان زاکانی و تشــکل های منتســب به 
شــهردار تهــران بود. آن ها حــدود ۵۰-۶۰ درصد با 
فهرســت پایداری و شــانا اشــتراک داشــتند و از 
حذف شده های یاران قالیباف هم در آن دیده می شد.

عملیات فریب علیه قالیباف ��
بــا وجود آنکه هنوز نتایــج دقیق و نهایی آرای تهران 
مشــخص نشــده، اما همین آمار اولیه نکاتی را درباره 
فهرســت ها می تواند روشن کند. بیشترین نامزدهایی 
که در بین ۳۰ نفر اول تهران هستند، از فهرست های 
امنا و صبح ایران می آیند؛ به عبارت دیگر این افراد که 
1۸ نفر می شــوند، در هر دو فهرســت قرار داشتند. از 
ســوی دیگر از فهرســت پایداری چی ها و شانا، 1۲ نفر 
در بیــن ۳۰ نفــر هســتند که به جــز محمود نبویان 
هیچکــدام دیگر در فهرســت امنا و صبح ایران جای 

نداشتند.
از فهرست جبهه متحد هم چون به صورت ژله ای بین 
امنا و صبح ایران و همچنین شانا و پایداری قرار داشت، 

فردی جدای از سه فهرست دیگر نبودند.
در چنین شــرایطی می توان اینگونه تحلیل کرد که 
ائتلاف تندروها متشکل از پایداری، صبح ایران و امنا، 
با انتشــار فهرست های سه گانه، دست به یک عملیات 
فریب علیه فهرســت قالیباف و دوســتان زدند. به این 
ترتیب که با افرادی که در فهرســت شــانا و پایداری 
نبودند، حداقل در دو فهرســت دیگر حضور داشتند و 
آنهایی هم که در ائتلاف پایداری و شــانا، ســهم جبهه 
پایداری شدند، در فهرست های دیگر حضور داشتند. 
با این ترفند گرچه نتوانستند قالیباف را زیر نفر سی ام 
بکشاند، اما توانستند آرای او و یارانش را به شدت تحت 

تأثیر قرار دهند.
مأموریت پنهان جبهه پایداری ��

به عبارت دیگر جبهه پایداری این مأموریت را داشت 
تا با شــانا ائتلاف کند و ســهمی از آنها بگیرد تا افراد 
کمتری از فهرســت شــانا بتواند وارد رقابت شوند؛ از 
سوی دیگر نیز با راه اندازی حداقل سه فهرست دیگر، 
کاری کردند که مخرج مشترک های آن سه فهرست 
به علاوه اکثر پایداری چی های ائتلاف شانا و پایداری 
بتواننــد اکثریت را به دســت آورند و قالیباف بماند و 

جبهه پایداری.
به بیان دیگر، جبهه پایداری برای کاستن از سهم شانا 
در افراد حاضر در لیست های انتخاباتی، دست به ائتلاف 
با شــانا زد تا سه فهرست دیگر کارشان راحت تر شود. 
از این رو می توان گفت که شــانا با دل بســتن به تعدد 
فهرست های دیگر گروه های اصولگرا، فریب تعدد آنها 
را خوردند و در عمل آن سه فهرست، اقدامی بود برای 
حــذف یا حداقل تضعیف طیــف قالیباف در مجلس 

دوازدهم؛ که باید گفت به مقصودشان نیز رسیدند.

ســید ابراهیم رئیســی در حاشیه هفتمین اجلاس مجمع سران 
کشــورهای صادرکننده گاز در الجزایر در دیدار با »عبداللطیف 
رشــید« رئیس جمهور عراق، بیان اینکه جمهوری اسلامی ایران 
همواره خواستار عراقی قوی و امن بوده است، در ادامه به اهمیت 
مسئله امنیت برای ایران و عراق اشاره کرد و مقابله با گروهک های 
تروریســتی و تجزیه طلــب در نقــاط مــرزی را نیازمند تعامل و 

نقش آفرینی هر دو کشور دانست.

رئیســی با اشــاره به سابقه طولانی حسن همجواری و همسایگی 
ملت عراق، به ویژه ســاکنان اقلیم کردســتان با ملت ایران، نسبت 
به توطئه رژیم صهیونیستی برای ضربه زدن به این روابط هشدار 
داد و بر ضرورت اجرای کامل توافقنامه امنیتی دو کشور مبنی بر 
خلع ســلاح و جلوگیری از حضور و فعالیت عناصر تروریســتی و 
تجزیه طلب در مرزهای جمهوری اســلامی ایران از ســوی طرف 
عراقی تاکید کرد.رئیســی همچنین بر اجرای کامل و همه جانبه 

تعهدات مالی بین دو کشور تاکید کرد.
»عبداللطیف رشید« رئیس جمهور عراق نیز در این دیدار، گفت: 
مــا هیچگاه الطاف جمهوری اســلامی و ملــت ایران در مقاطع و 
برهه های حساس و تاریخی مردم عراق را فراموش نخواهیم کرد 
و اطمینــان می دهیــم که هرگز اجازه نخواهیم داد از خاک عراق 
 کوچکتریــن تعدی بــه خاک جمهوری اســلامی ایران صورت

 گیرد.

تاکید رئیسی بر اجرای کامل توافقنامه امنیتی و تعهدات مالی میان ایران و عراق



 واریز 2 بار یارانه در اسفند
 اعتبار یارانه نقدی و کالابرگ الکترونیک چه زمانی شارژ می شود؟

گروه اقتصادی: شــکل جدیدی از طرح کالابرگ الکترونیکی نیمه دوم 
بهمن امســال با عنوان فجرانه ارائه شــد اما نام این طرح شــائبه ای به 
وجود آورد که با توجه به نام گذاری، اجرای طرح به دهه فجر محدود 

باشد.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان اردبیل با اشــاره به اجرای 
طــرح کالابرگ الکترونیکی فجرانــه گفت: مردم در صورت تمایل به 
اســتفاده از مزیت هــای ایــن طــرح حمایتی ملزم بــه خرید کالا از 

فروشگاه های طرف قرارداد هستند.
بهروز رحیم زاده روز جمعه در گفت: شکل جدیدی از طرح کالابرگ 
الکترونیکی نیمه دوم بهمن امسال با عنوان فجرانه ارائه شد اما نام این 
طرح شائبه ای به وجود آورد که با توجه به نام گذاری، اجرای طرح به 

دهه فجر محدود باشد.
وی افزود: همین امر موجب شــد که در نقاط مختلف اســتان اردبیل 
مراجعه ها به فروشگاه ها افزایش یابد و شاهد تجمع و ازدحام در برابر 
برخی از آنها باشــیم؛ در حالی که پیش تر نیز اطلاع رســانی شده بود، 
زمان اجرای این طرح محدود به ماه بهمن نیست و هزینه کرد اعتباری 
که در حساب سرپرستان خانوار شارژ شده است، یک ماه مهلت دارد.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان اردبیل با اشــاره به اینکه 
طرح ســه ماهه اســت و شارژ اعتبار 17 هر ماه تکرار خواهد شد، بیان 
کرد: دولت بر اساس این طرح به حساب افرادی که در دهک های یک 
تا هفت قرار داشتند، ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار ریال به ازای هر نفر در 17 

بهمن شارژ کرد.
با اقدامات جدید دولت یارانه بگیران در اســفندماه دوبار یارانه نقدی 

دریافت خواهند کرد.
دولت در ماه اسفند علاوه بر یارانه نقدی، در روز 1۸ اسفند ۲۲۰ هزار 
تومان یارانه کالابرگ را به حساب سرپرستان خانوار واریز خواهد کرد.

یارانه ها دستخوش تغییر شده است و میزان اعتبار کالابرگ الکترونیکی 

افزایش یافته اســت که این خبر خوشــی برای دهک های کم درآمد 
جامعه است. از طرفی یارانه نوروز و یارانه ماه رمضان از جمله یارانه های 
معیشــتی اســت که مردم از دولت انتظار دارند. یارانه ماه رمضان سال 

1۴۰1 واریز شد و سال 1۴۰۲ واریز نشد.
یارانه نوروزی موضوعی اســت که تا به حال محقق نشــده اما دولت با 

افزایش اعتبار کالابرگ سعی کرده به مردم عیدی بدهد.
رونمایی از طرح فجرانه و تغییر زمان واریز یارانه های نقدی، برخی از 
شهروندان را در خصوص نحوه استفاده و زمان واریز یارانه های نقدی 

و کالابرگ به خصوص در ماه اسفند دچار سردرگمی کرده است.
دولت به مناسبت چهل و پنجمین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی از 
طرح فجرانه رونمایی کرد که بر اساس این طرح اعتبار تشویقی کالابرگ 
از 1۲۰ بــه ۲۲۰ هــزار تومان افزایش یافته و شــرط خرید ۲۰۰ هزار 

تومان از مبلغ یارانه نیز حذف شده است.
دولــت در روز 17 بهمن مــاه از طــرح فجرانه رونمایی و اعلام کرد این 
طرح به مدت سه ماه تا 17 اردیبهشت ادامه پیدا خواهد کرد. همزمان 
با رونمایی از این طرح، سازمان هدفمندی یارانه ها با صدور اطلاعیه ای 
اعــلام کــرد به منظور نظم بخشــی بیشــتر به پرداخــت یارانه ها و 
مســتمری های موضوع قانون هدفمندســازی یارانه ها، از ماه جاری 

پرداخت های این سازمان براساس زمان بندی انجام خواهد شد.
طبق زمان بندی جدیدی که سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرده، 
یارانه نقدی و معیشتی خانوار دهک های یک تا سه در بیستم و پنجم 
هر ماه و یارانه نقدی و معیشتی سایر خانوارهای مشمول در بیست و 
پنجم هر ماه واریز می شود. همچنین مستمری کمیته امداد و سازمان 
بهزیســتی کشــور بیســتم هر ماه و یارانه دارو و هزینه حمل و نقل و 

ذخیره سازی سوخت اول هر ماه واریز می شود.
اما این تغییرات برخی از شهروندان را دچار سردرگمی کرده است. در 
روزهای نخســت رونمایی از طرح فجرانه، برخی از شــهروندان نسبت 

به استفاده از یارانه تشویقی ۲۲۰ هزار تومانی تردید داشتند زیرا گمان 
می کردند اگر از طرح کالابرگ خرید کنند قرار است این مبلغ از ۳۰۰ 
یا ۴۰۰ هزار تومان یارانه نقدی که می گیرند کسر شود. این در حالی 
است که حساب مبلغ ۲۲۰ هزار تومان که به عنوان عیدی ۲۲ بهمن 
به یارانه بگیران تعلق گرفته، با حســاب یارانه نقدی جداســت و زمان 

واریز آنها هم متفاوت است.
علی عسکری رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها درباره جزئیات یارانه 
فجرانه به ایلنا گفته اســت: در طرح کالابرگ الکترونیک، هجدهم تا 
بیســتم هر ماه حســاب سرپرستان خانوار شارژ و اعتبار یارانه ها واریز 

می شود.
با توضیحاتی که مشــاور معاون رفاهی و امور اقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفــاع اجتماعــی ارائه کرده، اعتبــار ۲۲۰ هزار تومانی کالابرگ 
الکترونیک در ماه اسفند بین روزهای 1۸ تا ۲۰ این ماه شارژ خواهد 
شد. بنابراین مشمولان در ماه اسفند نیز مانند بهمن دو یارانه دریافت 
می کنند، نخست یارانه تشویقی که در قالب طرح فجرانه اعتبار آن به 
۲۲۰ هــزار تومــان افزایش یافته و از طریق آن می توان 11 قلم کالای 
اساســی را خریداری کرد و دوم، یارانه نقدی اســت که بر اســاس 

زمان بندی های مشخص واریز خواهد شد.
همانطور که اشــاره شــد، یارانه نقدی از این پس در دو تاریخ بیســت و 
پنجم و ســی ام هر ماه به حســاب سرپرستان خانوار واریز خواهد شد. 
البته با توجه به اینکه ماه آتی، ماه منتهی به عید نوروز است و خانواده ها 
بــرای خریدهــای نوروزی به یارانه خــود نیاز دارند باید دید آیا دولت 
تصمیمی برای جلو انداختن زمان واریز یارانه ها در ماه اسفند دارد یا 
خیر. البته نباید فراموش کرد اســفندماه امســال ۲۹ روزه است و اگر 
دولت حتی برنامه ای برای واریز زود هنگام یارانه نقدی نداشته باشد، 
یارانه دهک های چهار به بالا در این ماه اســتثنائاً در روز بیســت و نهم 

واریز خواهد شد.

3

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

دوشنبه- 14 اسفند ماه 1402 - سال هفتم- شماره 1761

زار
 با

د و
صا

اقت

نقش تصویب مزد اندک بر مهاجرت کارگر 
ایرانی به کشورهای همسایه

عباس گودرزی )نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس( 
ضمن نقد موکول کردن جلسات شورای عالی کار برای تعیین 
دستمزد و حقوق کارگران به روزهای پایانی اسفندماه، گفت: 
مبنای افزایش حقوق و دستمزد باید تورم واقعی جامعه باشد، 
امــا نبایــد بحث تورم را فقط در ارتباط با حقوق و دســتمزد 

کارگران مطرح کرد.
عباس گودرزی، نماینده مردم بروجرد و نایب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس ضمن گلایه از موکول کردن جلسات شورای 
عالی کار برای تعیین دســتمزد و حقوق کارگران به روزهای 
پایانی اســفندماه، عنوان کرد: شایسته نیست افزایش حقوق 
کارکنان دولت و دســتگاه های اجرایی و هر آنچه ذیل دولت 
تعریف می شود را هرساله در بودجه های سنواتی تعیین کنیم 
و این مطالبه را بدون هیچ گونه معطلی پاسخ دهیم؛ اما جامعه 
کارگری ما در این موضوع با یک وقفه طولانی مواجه شوند.

وی همچنین درباره تعیین میزان حقوق کارگران هم اشاره 
کرد: واقعیت این اســت که مبنای افزایش حقوق و دســتمزد 
بایــد تــورم واقعی جامعه باشــد و نباید بحث تورم را فقط در 

ارتباط با حقوق و دستمزد کارگران مطرح کرد.
نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی با تأکید بر 
اینکه امروز کارگران ما در شرایط سختی زندگی می کنند و 
مشــکلات اقتصادی زندگی را بر آن ها ســخت کرده اســت، 
تصریح کرد: شایسته است هم در ارتباط با زمان تصمیم گیری 
و تعیین حقوق و دســتمزد این عزیزان تســریع شود و هم در 
تعیین میزان آن به نحو شایســته عمل شــود؛ به گونه ای که 
حداقل یک تناسبی بین افزایش حقوق کارگران با تورم جامعه 

وجود داشته باشد.
نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس تاکید کرد: در هر 
صورت حلقه اصلی زنجیره اقتصاد و موتور پیشران و محرک 
اقتصاد در کشــور، کارگران هســتند؛ لذا باید به نحوی درباره 
حقوق و دســتمزد آنان تصمیم گیری شود که که هم معقول 

و منطقی و هم متناسب با وضعیت اقتصادی جامعه باشد.
گودرزی درباره زمزمه های مهاجرت کارگران به کشــورهای 
همســایه و تأثیر میزان حقوق و دســتمزد آنان بر این روند، 
عنوان کرد: ناراحتی از وضع موجود در جامعه کارگری همه اش 
بحث اقتصادی نیست؛ یعنی کارگران ما همواره سعی می کنند 
نســبت به سرزمین مادری خود متعهد باشند و همچنان که 
در حوزه هــا و مقاطع مختلف انقلاب ایثارگری کردند در این 
زمینه هم به کشور خود و اقتدار آن متعهد هستند؛ اما مجموعه 
عواملی دست به دست هم می دهند که برخی از آنان به سمت 

بازار کار کشورهای همسایه می روند.
وی افزود: اگر حقوق کارگر معقول تعیین شود و شأن و منزلت 
او هم به لحاظ جایگاه دادن به شــوراهای کارگری و جامعه 
کارگری و هم ایجاد بستری برای پیگیری مطالبات ایشان در 
جامعه حفظ شــود، همچنین ایجاد بســتری برای شــنیدن 
نظــرات و همچنیــن پیگیــری مطالبات آنــان و از طرفی 
فرهنگســازی در جامعه موجب کاهــش مهاجرت کارگران 

خواهد شد.

 توزیع میوه تنظیم بازاری شب عید
 از 22 اسفند

»جبرئیل برادری« از تأمین ۵ هزار تن میوه و ۳۰۰ تن خرما 
شب عید و ایام نوروز و ایام ماه مبارک رمضان خبر داد و افزود: 
بــا توجــه به تقارن عید نــوروز و ماه مبارک رمضان، علاوه بر 
برنامه ریزی های دقیق برای میوه شب عید، در زمینه تأمین 
خرمای مورد نیاز ایام مبارک ماه رمضان نیز ذخیره سازی های 
خوبی صورت گرفته و مشکلی در تأمین و عرضه این محصول 

با قیمت های مناسب در سطح استان نداریم.
وی با بیان اینکه سیب درختی و پرتقال با کیفیتی برخوردار 
است اظهار داشت: تنظیم بازار میوه شب عید امسال در سطح 
شهرستان های 1۶ گانه استان تهران بر عهده سازمان تعاون 
روســتایی اســتان تهران اســت و در صورت نیاز شهروندان 

افزایش می یابد.
رییس ســازمان جهاد کشــاورزی استان تهران تصریح کرد: 
قیمت این اقلام بر اســاس مصوبه ستاد تنظیم بازار مشخص 
و توزیع می شود و به منظور کسب رضایت عموم مردم استان، 

میوه ها از یکنواختی و کیفیت مناسبی برخوردار است.

توزیع خرما ماه مبارک رمضان از ۱۵ اسفندماه

برادری گفت: با توجه به فرارسیدن ماه مبارک رمضان، خرمای 
مورد نیاز شهروندان در این ایام توسط سازمان تعاون روستایی 
برای شهرستان ها تهیه شده که یک هفته قبل از ماه مبارک 

یعنی 1۵ اسفندماه در شهرستان ها توزیع خواهد شد.
وی تصریح کرد: در حوزه شهر تهران نیز میوه شب عید تنظیم 
بازار شــامل ســیب، پرتقال و خرما بر عهده سازمان میادین 
خواهد بود که در حال حاضر این ســازمان نســبت به تهیه 
محصولات مورد نیاز در ماه مبارک اقدام نموده و در ســطح 
۳۰۰ نقطه میادین تره بار و بازارچه های ســطح شــهر عرضه 

آغاز خواهد شد.
رییس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران در خصوص روند 
عرضه کالاهای پروتئینی برای ایام مذکور افزود: گوشت قرمز 
و گوشت مرغ منجمد در سطح شهرستان های استان و غرفه 
سازمان میادین تره بار با قیمت مصوب تنظیم بازاری در حال 
توزیع اســت و روند عرضه تا پایان ماه مبارک همچنان ادامه 

خواهد داشت.
برادری اظهار داشــت: علاوه بر این گوشــت قرمز گرم نیز در 

سطح شهر تهران )سازمان میادین( توزیع می شود.
وی تصریح کرد: اجازه نمی دهیم کوچک ترین التهابی در بازار 
شــب عید، ایام نوروز و ایام مبارک ماه در تأمین و توزیع این 

اقلام اتفاق بیفتد.

گوشت 
میلیونی 
می شود؟

 نمی توان به وعده کاهش قیمت 
گوشت دل خوش کرد

گروه اقتصادی: این برای دومین بار در سال 1۴۰۲ 
اســت که قائم مقام وزارت جهادکشاورزی، وعده 
ارزانی گوشت را می دهد و در بازار بر همان پاشنه 
خودش می چرخد. این وعده یک بار در شهریورماه 
شنیده شد که علی رضا پیمان پاک، قائم مقام وزیر 
جهادکشاورزی وعده داد که از دو ماه دیگر سطح 
قیمت گوشــت به قیمت های ســال گذشته باز 
می گردد. او در آن زمان پیش بینی کرده بود که 
از اواســط آبان ماه ثبات در بازار گوشــت برقرار 

شود.
این در حالی است که نه تنها قیمت گوشت در میانه 
آبان ماه کاهشی نشد و به قیمت های سال گذشته 
باز نگشت که حتی در بازار شاهد افزایش و جهشی 
دوباره در قیمت گوشت بودیم. گوشت که در نیمه 
ســال با قیمتی در حدود ۴۵۰ هزار تومان در بازار 
به فروش می رسد، حالا قصابی ها قیمت های بالای 
۶۰۰ هــزار تومــان را برای هر کیلو گوشــت اعلام 

می کنند.
با این وجود، بار دیگر در روزهای گذشــته وزارت 
جهادکشــاورزی، وعده کاهش قیمت گوشت را به 
مردم داد. چندی قائم مقام وزیر جهادکشــاورزی 
اعلام کرد که با توجه به افزایش زایش و پرواربندی 
در فصل بهار و تابستان سال آینده ۲۵ درصد افزایش 
عرضه گوشــت نســبت به ســال گذشته خواهیم 

داشت،
قائم مقام وزیر جهادکشاورزی اول اسفندماه گفته 
بود که با توجه به اینکه در پایان ســال هســتیم و 
تقاضا بیشــتر می شــود، امیدواریم بتوانیم بازار را 
پاسخ بدهیم و به سمتی برویم که قیمت ها نزولی 

باشد.
براساس گفته علی رضا پیمان پاک، در حوزه گوشت 
قرمــز با برنامه ریزی های انجام گرفته و تخصیص 
ارز مناسب تا پایان فروردین 1۴۰۳ روزانه بین ۲۰۰ 

تا ۳۰۰ تن گوشت گرم وارد کشور می شود.
وی متذکر شده بود: درحال حاضر حدود 1۰ تا 1۲ 

هزارتن گوشــت قرمز در مسیر داریم این درحالی 
است که ماهانه ۸ هزارتن گوشت قرمز منجمد نیاز 
داریم که بیش از ۳ برابر نیاز کشــور تأمین و وارد 
شــده است بنابراین بحرانی در حوزه گوشت قرمز 

نخواهیم داشت.
منتظر کاهش قیمت ها باشید ��

در این میان، رییس شورای تامین کنندگان دام نیز 
آخر بهمن ماه از عرضه گســترده گوشــت منجمد 
گوسفندی با نرخ مصوب ۲۳۰ هزار تومان در سطح 

کشور خبر داد.
منصور پوریان، نرخ هر کیلو گوشت منجمد گوساله 
وارداتی را ۲۸۵ هزار تومان و گوســفندی را ۲۳۰ 
هزار تومان اعلام کرده و گفته بود: با توجه به افزایش 
عرضه گوشــت های وارداتی، شاهد کاهش قیمت 
در بازار گوشت داخل هستیم.پوریان از توزیع روزانه 
۲۵۰ تن گوشــت گرم وارداتی و در برخی مقاطع 
حتی بالاتر از این رقم خبر داده و تاکید کرده بود: 
با توجه به شــرایط عرضه گوشــت های وارداتی و 
زایش های مناسب پاییز و زمستان، دام زنده به طور 
گسترده در میادین در حال عرضه است که همین 
امر منجر به کاهش تقاضا برای خرید بره نر در بازار 
شده است.وی یادآور شده بود: توزیع روزانه و مستمر 
گوشت گرم و منجمد وارداتی موجب شد تا در دی 
ماه طبق گزارش اعلامی مرکز آمار شــاهد کاهش 
کشتار جمعیت دامی کشور باشیم، از این رو پیش 
بینی می شود که در اسفند ماه روند کاهشی قیمت 

در بازار ادامه یابد.
وقتی آمارها می گوید تولید گوشــت کاهشی  ��

است
حال با وجود این که تنها 1۵ روز به پایان سال مانده، 
بازار بر مدار رفتار قبلی خود حرکت می کند و هیچ 
پالســی از کاهش قیمت گوشــت در بــازار دیده 
نمی شــود. به نظر می رسد در میان وعده هایی که 
مســوولان در رابطــه بــا کاهش قیمت گوشــت 
می دهند، این نکته مورد غفلت قرار گرفته که مقدار 

تولید گوشــت در کشــتارگاه های رســمی کشور 
کاهشی بوده است.

بر اساس آخرین اعلام مرکز آمار ایران، مقدار تولید 
گوشــت قرمز در کشــتارگاه های رسمی کشور در 
دی 1۴۰۲ نسبت به ماه قبل، آذر 1۴۰۲، حدود ۹ 
درصد کاهش داشــته اســت. همچنین مقایســه 
عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در دی 1۴۰۲ 
با ماه مشابه سال 1۴۰1، نشان دهنده کاهش 1۸ 

درصدی مقدار تولید گوشت قرمز است.
گزارش آخر مرکز آمار می گوید مقدار تولید گوشت 
در دی 1۴۰۲ نسبت به ماه مشابه سال 1۴۰1 برای 
گوسفند و بره ۲۹ درصد، برای بز و بزغاله 1۹ درصد، 
برای گاو و گوســاله 1۲ درصد و برای گاومیش و 
بچه گاومیش 1۴ درصد کاهش و برای شتر و بچه 

شتر ۹۳ درصد افزایش داشته است.
در ایــن میان، افشــین صــدردادرس، مدیرعامل 
اتحادیه دام ســبک کشــور به تازگی گفته است: بر 
اســاس گزارش های مرکز آمار ایران جمعیت دام 
سبک کشور در تابستان امسال ۶۰ میلیون و پاییز 
۶۲ میلیون شــده است. این یعنی جمعیت دام در 
پاییــز تنها ۲ میلیون یعنی ۳ درصد اضافه شــده 

است.
بــه اعتقــاد او، این افزایــش ۳ درصدی تاثیری در 
افزایش جمعیت دام و افزایش عرضه گوشــت در 
ســال آینده نخواهد داشت. زیرا دام هایی که پاییز 
متولد می شــوند، شیرسوز هســتند، یعنی چون 
مادران آنها نمی توانند از مرتع تغذیه کنند و شــیر 
کافی نمی خورند، بنیه قوی ندارند و وارد گله مولد 
نمی شــوند. در حقیقت این دام ها تا پایان زمستان 
امســال کشتار خواهند شــد و تاثیری در کاهش 

قیمت گوشت سال آینده نخواهند داشت.
مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور متذکر 
شده است: با وجود بارندگی های چند روز اخیر اما 
وضعیت مراتع برای چرای دام ها هنوز خوب نیست 

و کمبودهای پارسال جبران نشده است.

صــدردادرس: افزایش قیمت گوشــت قابل  ��
پیش بینی بود

صدردادرس همچنین پیش از این در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین در واکنش به وعده های 
وزارت جهادکشــاورزی بــرای کاهش قیمت 
گوشت، گفته است: ابتدا وعده آبان را دادند، بعد 
آبــان وعــده آذر را دادند و بعــد از آذر که وعده 
کاهش قیمت را دادند، قیمت ها سرســام آور بالا 

رفت.
وی افزوده است: شما برید سؤال کنید که شما که 
دل مردم را خوش کردید، حالا الوعده وفا! کم هم 
که وارد نکردید و این همه گوشت آوردید. چه شد؟ 
این همه دام زنده به بازار ریختید؛ چرا هیچ اتفاقی 

نیفتاد!؟
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک تصریح کرده است: 
افزایش قیمت گوشت قابل پیش بینی بود و کاملًا 
هم مشخص بود که این اتفاق می افتد؛ زیرا افزایش 
قیمت خیلی بیشتر از آن که تحت تاثیر گرانی قیمت 
دام باشــد، ناشــی از کمبود جمعیت دامی کشور 

است.
صدردادرس متذکر شــده است: در شرایطی که ما 
کمبود داریم، واردات شاید بتواند در کنار دام داخلی 
کمک کند به این که قیمت ها متعادل شوند، اما به 

شرط این که به دام داخلی هم توجه کنند.
وی عنــوان کــرده اســت: تمام هــم و غم وزارت 
جهادکشاورزی، واردات شده است و هیچ حرکتی 
در قبال تولید انجام نشــده اســت. با وجود این که 
معاونت امور دام هم طرح های خوبی داده اســت تا 
بــه تولید داخلی هم توجه شــود و کار کنند، ولی 
اعتبارات و ارز به سمت واردات می رود و برای تولید 
هیچ کاری انجام نشده است.مدیرعامل اتحادیه دام 
ســبک تاکید کرده اســت: به طور طبیعی در این 
شــرایط تولید داخلی از بین می رود و واردات هم 
نمی تواند کمکی کند به این که قیمت ها را متعادل 

کند.

بازتاب

رییس سازمان ثبت احوال کشور گفت: بستر احراز هویت در کشور 
برعهده سازمان ثبت احوال است و ما به طور مداوم در این زمینه 
فعالیت می کنیم تا بتوانیم این بستر را گسترش داده و به روزآوری 
کنیم. یکی از کارهای بسیار مهمی که ما باید انجام می دادیم احراز 
هویت بر بســتر اینترنت به ویژه برای بخش های خصوصی بود تا 
بتوانند به راحتی خدمات را به مردم ارائه دهند و مردم نیز با یک 
اعتماد و اطمینان بیشــتری نســبت به هویت خودشان برخورد 

داشته باشند.
هاشــم کارگــر درباره تمدید کارت های ملی کــه به پایان اعتبار 
رســیده اند، گفت: همانطور که اعلام شــده اســت اعتبار تمام 
کارت هایی که انقضاء آن ها تا پایان سال 1۴۰۳ است تا پایان سال 
1۴۰۵ تمدید شده است و به راحتی می تواند خدمات را دریافت 

کنند.
وی درباره صدور شناسنامه برای فرزندان مادر ایرانی گفت: طبق 

قانون این کار در حال انجام اســت. این یک قانون اســت و ما هم 
مطابــق قانــون اقدامات مان را انجام می دهیم. برای اینکه تابعیت 
ایرانی نیز به این افراد داده شــود این افراد باید به ادارات اتباع در 
استانداری ها مراجعه کرده و مدارک خود را ارائه دهند. اگر تابعیت 
آن هــا تأیید شــد به ســازمان ثبت احوال مراجعــه کرده و ما هم 
شناســنامه آن ها را به راحتی صادر می کنیم و از ســوی ســازمان 

ثبت احوال در این خصوص هیچ وقفه ای وجود ندارد.

کارت ملی این افراد تمدید شد

در این میان، 
رییس شورای 

تامین کنندگان 
دام نیز آخر 
بهمن ماه از 

عرضه گسترده 
گوشت منجمد 

گوسفندی با 
نرخ مصوب 

230 هزار 
تومان در سطح 

کشور خبر داد

مریم فکری
روزنامه نگار



رشد اعتیاد در کشور متوقف شده است

مهر: اسکندر مؤمنی، دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر در خصوص پیشگیری از 
اعتیاد در کشور، بیان داشت: خوشبختانه با رویکرد اجتماعی کردن مبارزه با 
مواد مخدر و مردمی سازی و پیاده کردن طرح یاری گران زندگی، رشد اعتیاد 
در کشــور متوقف شــده است و این مساله حاصل تلاش تمام دستگاه ها است.

وی ضمن هشدار در مورد مواد مخدر جدید افزود: برخی افراد تلاش می کنند 
مصرف مواد مخدر را بی ضرر جلوه و در بسته های شکیل و جدید ارائه دهند و 
طبیعتاً ما هم باید فعالیت خود را نسبت با این افراد بیشتر کنیم و اگر از شیوه های 
مناسب استفاده کنیم و با جذابیات های هنری نشان بدهیم که اعتیاد و مصرف 
مواد مخدر در نهایت تلخی و ســیاهی و تباهی به دنبال دارد، کســی به ســمت 
مواد مخدر نمی رود.دبیر ستاد مبارزه با مواد مخدر در پایان بیان کرد: امیدواریم 
در طرح یاری گران زندگی تلاش های خود را بیشــتر کنیم تا بتوانیم موفق تر 

عمل کنیم.

دانشجویان غیرحضوری شدن کلاس ها در روزهای آخر 
اسفند را فراموش کنند!

ایسنا: سخنگوی وزارت علوم بر برگزاری حضوری کلاس های آموزشی دانشجویان 
دانشــگاه ها در نیمســال دوم تحصیلی تاکید کرد.علی شمسی پور در واکنش به 
تصمیم برخی دانشگاه در برگزاری کلاس های آموزشی دانشجویان از هفته سوم 
اسفند ماه، تاکید کرد؛ طبق ابلاغیه معاونت آموزشی وزارت علوم، همه کلاس های 
درس نیمسال دوم تحصیلی امسال دانشگاه های سراسر کشور در تمامی مقاطع 
تحصیلی به صورت حضوری برگزار می شود.بیش از این برخی دانشگاه ها از جمله 
دانشــگاه های تهــران و علامه طباطبایی اعلام کــرده بودند کلاس های درس 

دانشجویان از ۲۰ اسفند ماه به صورت برخط و مجازی برگزار می شود.

هشدار به مسافران! اعلام ۳ علت اصلی تصادفات نوروزی

مهر: رییس مرکز اطلاع رسانی پلیس راهور تهران بزرگ گفت: خستگی و 
خواب آلودگی و عدم توجه به جلو از علت های اصلی تصادفات است.سرهنگ 
علی اصغر شریفی در خصوص تمرکز در حین رانندگی توضیح داد و گفت: 
متأسفانه علت اصلی تصادفات و واژگونی ها در سفرهای نوروزی که چندین 
سال مورد مطالعه قرار گرفته است، خستگی و خواب آلودگی و عدم توجه 
به جلوی رانندگان بوده است.وی افزود: این خستگی و خواب آلودگی بیشتر 
خود را در ۳۰ کیلومتری نزدیکی شهر و مقصد خود را نشان می دهد. زیرا 
راننده خســته اســت و با خود می گوید که دیگر چیزی به پایان راه نمانده 
است.ســرهنگ شــریفی گفت: چراغ های روشن شهر را می بیند و راننده با 
خود می گوید که دیگر نزدیک شده ایم و نیازی به استراحت نیست اما دقیقاً 
همین جاست که باید خودرو را در محلی امن مانند توقفگاه های بین راهی 
متوقف و پس از استراحت کافی و لازم به راه خود ادامه دهند.رئیس مرکز 
اطلاع رســانی پلیس راهور تهران بزرگ بیان داشــت: البته خوردن و نوع 
تغذیه نیز در کیفیت رانندگی افراد تأثیر می گذارد. خود راننده می داند که 
چه غذایی با بدن او ســازگاری دارد و او را در بین راه اذیت نمی کند و این 
موضوع بسیار مهم و حائز اهیمت است.وی گفت: سعی شود قبل از رانندگی 
از غذاهای ســبک اســتفاده شود تا مثلًا فشار خون و چربی راننده بالا نرود. 
مثلًا می گویند دوغ و لبنیات خواب آور است و نباید در حین رانندگی از آنها 

استفاده کرد

یادداشت

دانشمندان 
دانشگاه های 
استرالیا،  ایالات 
متحده و 
پورتریکو در 
مقاله ای که 
اخیراً منتشر 
شد، اعلام 
کردند دمای 
کره زمین از 
آستانه 1٫5 
درجه 
سانتی گراد 
بالاتر از سطوح 
پیشاصنعتی،  
عبور کرده 
است

گرمای  زمین 
 تهدیدی 
برای خاورمیانه

جایگاه ایران در فهرست آلوده ترین 
کشورهای جهان کجاست؟

اما محققانی که هشــدار جدید داده اند 
معتقدند، هنگام تعیین معیار 1٫۵ درجه 
ســانتی گراد فقط دمای مناطق خشک 
زمین در نظر گرفته شــده اســت و به 
تغییــرات تاریخی دمــای اقیانوس ها 
اهمیتــی داده نشــده اســت و این نوع 

سنجش ایراد دارد.
بنابــه گفته این محققان، اســفنج های 
دریایی، اسکلتی از جنس کربنات کلسیم 
دارنــد و بــه همیــن دلیــل همچون 
بایگانی هــای دمــای اقیانوس ها عمل 
می کنند و گــزارش دقیق تری از دمای 
جهانی و گرمایش زمین ارائه می دهند.

محققان با بررســی اسفنج های دریایی 
۳۰۰ ســاله به این نتیجه رســیدند که 
گرمایــش زمین، ناشــی از فعالیت های 
انســانی، یک دهه پیش تر از اندازه گیری 
معیــار پایــه 1٫۵ درجه ســانتی گراد 
پیشــاصنعتی شروع شــده بوده است. 
منظــور از معیــار پایــه این اســت که 
فعالیت هــای انســانی بایــد به گونه ای 
کنترل شود تا از 1٫۵ درجه سانتی گراد 

پیشاصنعتی بالاتر نرود.
اما در بررسی های محققان مشخص شده 
که ســال ۲۰۲۲، برخی از مناطق مانند 
کالیفرنیــا به 1٫۵۴ درجه ســانتی گراد 
رسیده بود و برای پیشگیری از بدتر شدن 
وضعیــت، باید مقدار انتشــار گازهای 
گلخانه ای تا پیش از رسیدن به پایان این 
دهه )میلادی( به سرعت به نصف برسد.

محققان هنگام ارزیابی معیار پایه جدید 
از گرمایش جهانی با داده های گرفته شده 
از اقیانوس ها، به این نتیجه رســیدند،  با 
نرخ گرمایش فعلی، پیش از رســیدن به 
دهه ۲۰۳۰، آستانه ۲  درجه سانتی گراد 
را هــم خواهیم گذراند که این گرمایش 
حتی تا ســال ۲۰۳۵، به بیشــتر از ۲٫۵ 
درجه سانتی گراد پیشاصنعتی افزایش 
می یابد و این ســطح از گرمایش زمین، 
این سیاره را در خطر تغییرات اقلیمی و 

آب وهوایی شدیدی قرار خواهد داد.
ایــران در دوران تغییرات اقلیمی  ��

ناشی از گرمایش زمین
ایران یکی از آسیب پذیرترین کشورهای 
خاورمیانه به تغییرات اقلیمی است. بنابر 
بررســی ها، ایــران از نظــر آلوده ترین 
کشــورهای جهــان با انتشــار 1٫1۳۰ 
میلیون تن دی اکســید کربن در جایگاه 
هشتم ایســتاده است و علت اصلی این 

انتشــارها ناشی از وابستگی بالای کشور 
به نفت و گاز طبیعی است.گرمایش زمین 
و انتشــار گازهای گلخانه ای روی ایران 
اثرات منفی بسیاری گذاشته است و خطر 
بروز خشکســالی در این منطقه را تا حد 
بسیار زیادی افزایش داده است. از اثرات 
منفــی گرمایش زمین باید به موارد زیر 

اشاره کرد:
کاهش منابع آبی ��

ترکیــب تغییرات اقلیمی و آب وهوایی و 
همچنیــن مدیریت غلــط منابع آبی، 
موجب کاهش شدید منابع آبی در ایران 
شده اســت. همچنین کاهش بارندگی 
تهدیدی برای تأمین آب آشــامیدنی و 
همینطور آب آبیاری مورد اســتفاده در 
کشــاورزی است.برداشــت بیش از حد 
ســالانه آب های زیرزمینــی و احداث 
بی رویه ســد،  سطح آب های زیرزمینی و 
تالاب ها و رودخانه ها را به شــدت کاهش 

داده است.
اختلال در کشاورزی ��

افزایش شــدید دما و تغییــر الگوهای 
آب وهوایی ایران،  بخش کشــاورزی را با 
چالش های متعددی مواجه کرده است. 
کاهش بارندگی،  الگوهای آبیاری سنتی 
را مختــل کرده و پایداری شــیوه های 
کشــاورزی را به خطر انداخته اســت. از 
طرف دیگر، دمــای بالا موجب افزایش 
سرعت تبخیر رطوبت خاک و صدمه به 
محصولات زراعی شــده که این شرایط 
به نوبه خود روی سلامت و بهره وری دام 

هم اثر منفی برجا می گذارد.
افزایش مصرف انرژی ��

بــا افزایش دما و امــواج گرمایی مکرر، 

تقاضای انرژی برای ســرمایش به مقدار 
چشمگیری افزایش می یابد و بدین ترتیب 
مصرف انرژی در حد مخاطره آمیزی بالا 

می رود.
به خطر افتادن سلامت عمومی ��

بخش ســلامت و بهداشــت هم در اثر 
گرمایش زمین دســتخوش تغییرات و 
مشــکلاتی خواهد شــد. به طور مثال، 
تغییرات اقلیمی موجب افزایش ابتلا به 
بیماری های عفونی و مســری می شود. 
مناطــق زیــادی در ایران وجود دارد که 
به دلیــل عواملی چون ســیل، کاهش 
کیفیــت آب و افزایــش تراکم جمعیت 
مستعد شیوع بیماری های مختلفی چون 
اسهال و وبا هستند. درضمن آلودگی هوا 
ناشی از افزایش دما، تهدید دیگری است 
کــه جان بســیاری از افراد را در معرض 

خطر قرار داده است.
چه باید کرد؟ ��

تمام کشــورهای حاضر در توافق ۲۰1۵ 
پاریس )حدود 1۹۵ کشــور(،  باید برای 
کاهش گازهــای گلخانه ای و در نتیجه 
دمــای کره زمین اقدام کنند که در این 
خصوص راه حل هایی هم ارائه شده است. 
ایــران اگرچه در این توافق حضور ندارد، 
از ایــن قاعده مســتثنی نیســت و باید 
تمهیداتــی برای بهبود وضعیت اقلیمی 

خود در نظر بگیرد.
از این راه حل ها می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
1. اســتفاده کمتر از سوخت های  ��

فسیلی
استفاده از سوخت های فسیلی همچون 
زغــال، گاز و نفت، تغییــرات اقلیمی را 

شــدت می بخشد. تمام کشــورها باید 
هرچه سریع تر وابستگی اقتصادی خود 

به این نوع سوخت ها را کاهش دهند.
2. انرژی های تجدیدپذیر ��

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر مانند 
نــور خورشــید، باد، امــواج،  جزر و مد، 
زیست توده، باران و گرمای زمین گرمایی 
به جای ســوخت های فســیلی از انتشار 

گازهای گلخانه ای کم می کند.
3. حمل ونقل پایدار ��

استفاده هرچه بیشتر از خودروهای برقی 
و کاهش وســایل نقلیه ای که از سوخت 
فســیلی اســتفاده می کنند و به حداقل 
رساندن سفرهای هوایی، نه تنها از انتشار 
گازهــای گلخانه ای می کاهــد، بلکه از 

آلودگی هوا هم کم می کند.
4. محافظت از جنگل ها ��

وجــود جنگل ها برای مقابله با تغییرات 
اقلیمی حیاتی اســت و محافظت از آنها 
یکی از بهتریــن راه حل ها برای کاهش 
تغییرات آب وهوایی اســت. قطع کردن 
درختان جنگل، به ویژه درختان بزرگ، 
باعــث افزایش دمای محیط می شــود. 
درختان بخش عظیمی از کربن منتشــر 

شده در هوا را به خود جذب می کنند.
مصرف بهینه انرژی، کاهش اســتفاده از 
پلاستیک، کاشت بیشتر درخت و گیاه، 
استفاده از وسایل نقلیه ای چون دوچرخه 
یــا وســایل نقلیه عمومی بــرای تردد، 
بازیافت و اســتفاده مجدد از محصولات، 
کاهــش دورریــز مواد غذایــی و تمیز 
نگهداشــتن محیــط زیســت از دیگر 
اقدامات کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 

و تغییرات اقلیمی است.

نادیا زکالوند
روزنامه نگار

wwwnaghsheeghtesadonline.ir

جامعه

گروه اجتماعی:  یافته های جدید کارشناسان از گرم 
شدن کره زمین، هشداری جدی مبنی بر محدود 
کردن مقدار انتشار کربن،  توجه بیشتر نشان دادن 
بــه بحران آب وهوا و مهار و کنترل گرمایش زمین 
اســت و اینکه تمام کشــورهای دنیا باید برای این 

منظور دست به اقداماتی فوری بزنند.
دانشمندان دانشگاه های استرالیا،  ایالات متحده و 
پورتریکو در مقاله ای که اخیراً منتشــر شد، اعلام 
کردنــد دمای کــره زمین از آســتانه 1٫۵ درجه 
سانتی گراد بالاتر از سطوح پیشاصنعتی،  عبور کرده 

است.
آســتانه 1٫۵ درجه ســانتی گراد، معیار علمی و 
سیاســی مهمی برای کاهش صدمات ناشــی از 
گرمایش زمین و تغییرات اقلیمی اســت که اکثر 
کشــورهای جهان در توافقنامه ۲۰1۵ پاریس، آن 

را پذیرفتند.
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آمارهای ۱۰ ماهه سال ۱۴۰2 نشان می دهد
سهم  اندک مسکن از کل تسهیلات بانکی

گزارشی که بانک مرکزی به تازگی از جزئیات تسهیلات بانکی اعطاشده 
در 1۰ ماهه اول ســال 1۴۰۲ منتشــر کرده، حاکی از آن است که سهم 
تسهیلات مسکن از کل وام های اعطاشده به خانوارها، برابر با ۳۳ درصد 
بوده اســت؛ در این بین ســهم مسکن در تمام تسهیلات پرداخت شده 
در این بازه، 1۰ درصد برآورد می شود.یکی از چالش هایی که بازار مسکن 
با آن روبه روست، مساله امتناع بانک ها از پرداخت تسهیلات مربوط به 
این بخش است. این مساله از موانع پیشبرد واحدهای نهضت ملی مسکن 
نیز محسوب می شود. پروژه نهضت ملی مسکن بیش از دو سال به دلیل 
کمبود آورده حتی به مرحله کلنگ زنی هم نرسیده بود و هنوز از مشکل 
دریافــت تســهیلات رهایی نیافته است.حســین جنتــی، مدیرکل 
راه وشهرســازی اســتان تهران در این زمینه گفته است: در حال حاضر 
روند پرداخت تسهیلات ساخت توسط بانک ها مناسب نیست و همین 
امر باعث شده است که میزان آورده متقاضیان هم افزایش نیابد. او به 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفته اســت، در صورتی کــه روند پرداخت 
تســهیلات ساخت توسط بانک ها سرعت گیرد سرعت اجرای پروژه ها 
هم دو برابر می شــود و از ســوی دیگر، این امر باعث می شــود که روند 
میزان ســرمایه بانک های همراه بیشــتر شود.با این اوصاف، بانک ها در 
سال 1۴۰۲ چند درصد از تسهیلات خود را به بخش مسکن اختصاص 

داده اند؟
بانک مرکزی به تازگی گزارشی از میزان تسهیلات پرداخت شده توسط 
بانک ها در 1۰ ماه ابتدایی سال 1۴۰۲ منتشر کرده است که نشان دهنده 
میزان تسهیلات پرداخت شده در چهار طرح مختلف مربوط به بخش 
مسکن است.بر این اساس، سهم وام جعاله پرداخت شده به خانوارهای 
کشــور ۳.۶ درصد، تســهیلات خرید مسکن غیرنوساز ۶.1 درصد، وام 
خرید مسکن نوساز ۳.۴ درصد و سهم وام ودیعه مسکن تنها 1.۴ درصد 
بوده اســت.همچنین مطابق با این آمارها مشــخص می شود سهم وام 
مسکن از کل وام های اعطاشده به خانوارها برابر با ۳۳ درصد بوده است. 
در این بین، ســهم مســکن در تمام تسهیلات پرداخت شده در 1۰ ماه 

نخست سال 1۰ درصد برآورد می شود.
قانون جهش تولید مســکن که تصویب آن به ســال 1۴۰۰ بازمی گردد 
معین کرده است که باید بانک ها ۲۰ درصد از تسهیلات خود را سالانه 
به وام نهضت ملی مســکن اختصاص دهند؛ به این ترتیب، ســال اول 
اجرای قانون یعنی شــهریور 1۴۰۰ تا شــهریور 1۴۰1، باید ۲۶ بانک و 
مؤسســه مالی ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت می کردند. 
در ســال دوم اجرای قانون نیز از شــهریور 1۴۰1 تا شهریور 1۴۰۲ نیز 

این تسهیلات تکلیفی ۴۵۸ هزار میلیارد تومان بوده است.

گزارش

نکته جالب 
اینکه اگر 
بخش 
خصوصی 
بتواند موفق 
عمل کند، 
آبروی تمامی 
افرادی که از 
دولتی بودن 
این شرکت ها 
حمایت 
می کردند 
خواهد رفت. 
بنابراین در 
حال حاضر تنها 
راه خصوصی 
سازی این 
است که یک 
نفر در سطوح 
بالای حاکمیتی 
و فرادولتی وارد 
میدان شده و تا 
آخرین مرحله 
این موضوع را 
پیگیری کند؛ 
زیرا هیچ یک از 
دولت مردان 
چنین کاری را 
به بهانه های 
مختلف از 
جمله امنیتی و 
اقتصادی انجام 
نمی دهند.

 موانع 
خصوصی سازی 
خودروسازان

در گفتگو با یک کارشناس بازار 
خودرو  مطرح شد

با توجه بــه اینکه بحث خصوصی  ��
سازی ایران خودرو و سایپا از گذشته 
مطــرح بوده، تاریخچــه این امر را 

توضیح دهید.
در ســال 1۳۸۵ مقــام معظم رهبری 
پیشنهاداتی در مورد خصوصی سازی 
شــرکت ها داشــتند که پــس از آن 
سیاســت های ابلاغــی ذیل اصل ۴۴ 
مطرح و حدود یک سال بعد به صورت 
قانون ابلاغ شد. طبق این ابلاغیه قرار 
بــود هر زمینه ای که بخش خصوصی 
توان ورود داشــته باشــد، دولت از آن 
خارج شــده و تصدی گری را به همین 

بخش واگذار کند.
از طرفی در دهه 7۰ عمده سهام ایران 
خودرو و سایپا تحت مالکیت سازمان 
گســترش و نوسازی صنایع بود که از 
اواســط این دهه، واگذاری سهام این 
شرکت ها توسط سازمان گسترش به 
نهادهــای شــبه دولتی )مانند تأمین 
اجتماعی( آغاز شد. به لحاظ ساختاری 
شرکت هایی مانند تأمین اجتماعی به 
صورت خصوصی بوده و حق مدیریت 
دولتی را ندارد.در کل دنیا خرید سهام 
دولتی توسط صندوق های خصوصی 
همان خصوصی ســازی محســوب 
می شــود، اما دولت ها در ایران به این 
شــرکت ها زور می گوینــد و به حیاط 
خلوت دولتی ها تبدیل شده اند.بخشی 
از سهام این دو خودروساز نیز به عنوان 
سهام تودلی شناخته می شود که تحت 
مالکیت خود شــرکت بوده و به نوعی 
زیرمجموعه های خــود را خریداری 
کرده است. سهام تودلی به یک معضل 
بزرگ تبدیل شــده بود، بنابراین بین 
سال های 1۳۹7 و 1۳۹۸ دستور داده 
شــد که تکلیف آن ها معلوم شــود. از 
ســال 1۴۰۰ مقرر شــد کــه مالکان 
ســهام های تودلــی دیگــر حق رأی 
ندارند.امــا همیــن دهــه ۸۰ بخش 
دیگری از ســهام شرکت ها به صورت 
عمومی در بورس عرضه شد و درحال 
حاضر دو شرکت ایران خودرو و سایپا 
مجموعاً بیش از ۲۰ میلیون سهامدار 

خرد دارند.
این دو شــرکت اوایــل دهه ۹۰ زیان 
هنگفتــی بــالا آوردند کــه طی آن 
کنسرسیوم بخش خصوصی تصمیم 
گرفــت به جــای بدهی ایران خودرو، 
بخشی از ســهام شرکت را خریداری 
کند و شرکت سایپا نیز بخشی از سهام 

خود را به مالکیت تعاونی خود درآورد.
پــس از روی کار آمدن دولت ابراهیم 
رئیســی، شــب عید 1۴۰1 فرمان ۸ 
ماده ای از سوی وی صادر شد که یکی 
از بندهای آن تأکید می کرد که تکلیف 
خصوصی ســازی تا سه ماه اول سال 
1۴۰1 بایــد مشــخص شــود. طی 
جلســاتی که احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد و حســین قربــان زاده، رئیس 
ســازمان خصوصی سازی با برخی از 
دانشــگاه ها داشــتند مقرر شــد که 
پیشنهادهای آن ها برای انجام امر فوق 
ارائه شــود. در نهایت تابستان همان 
سال صورت جلسه ای میان قربان زاده 
و علی نبوی، رئیس سازمان گسترش، 
امضا شــد که به موجب آن سهام باید 

تا شهریور 1۴۰1 ماه واگذار می شد.
موضــوع خصوصی ســازی با وجود 
قراردادها و ابلاغیه های صورت گرفته 
و علی رغــم تأکید حاکمیت بر آن در 
ســال گذشته و سال 1۴۰۲ هنوز هم 
اجرا نشده و انتظار می رفت که حداقل 
اقداماتــی صــورت بگیــرد. بنابراین 
می توان دید کــه اجرای این موضوع 
حداقــل یک دهه با بهانه های مختلف 

به تعویق افتاده است.
به نظر شــما دلیل به تعویق افتادن  ��

خودروسازهای  ســازی  خصوصی 
دولتی طی این سال ها چه بود؟

اولاً بسیاری از افراد دولتی اعتقاد دارند 
که برای واگذاری شرکت های دولتی، 
ابتدا باید مشکلات حاد آن ها را برطرف 
کرد و از ســوی دیگر نهاد حاکمیتی و 
تنظیم گری تقویت شــود و ســپس 
خودروسازان دولتی به مالکیت بخش 
خصوصــی در بیاید.طی چند ســال 
گذشــته اثبات شد که این نظر اشتباه 
است. زیرا ایران خودرو و سایپا در حال 
حاضــر زمین گیر شــدند و نهادهای 
دولتی نیز روز به روز درحال ضعیف تر 
شــدن هستند. هر دولتی که روی کار 
می آید بر این باور است که افراد قبلی 
کم کاری کرده اند و آن ها می توانند طی 
دو ســال آینده ریاســت جمهوری، 
معضــل خصوصی ســازی را برطرف 
کنند.دلیل اینکه این موضوع در هیچ 
یــک از دولت هــا انجام نمی گیرد این 
اســت که ایران خودرو و سایپا با تمام 
مشکلات و هزینه هایی که برای دولت 
دارد می توانــد بــه آن ها و نمایندگان 
مجلس قدرت ببخشــد؛ چرا که هر دو 

شــرکت در تمام شــهرهای کشــور 
نمایندگــی فعال دارند و دولتی بودن 
آن ها می تواند قدرت نفوذ مسئولان را 
جهت توســعه برخی از ســایت های 
خودروسازان بیشتر کند. زیرا علی رغم 
زیان دو شرکت طی چند سال گذشته 
می توان دید که بعضی از این سایت های 
محلی توســعه یافتند. همین موضوع 
بزرگ ترین دلیلی است که نمایندگان 
مجلــس و دولتی هــا چوب لای چرخ 
خصوصی سازی می گذارند.در نهایت 
فرض شــود که این دو خودروســاز به 
یک بخش خصوصی مقتدر واگذار شد. 
حال سؤال اصلی این بود که آیا دولت 
حکمران خوبی اســت یا خیر؟ همان 
موقــع ایــن موضوع لــو می رفت که 
دولت مــردان نحــوه حکمرانــی را 
نمی داننــد. زیرا در حــال حاضر هر 
مشکلی که در شرکت های خودروساز 
به وجود آید، مســئولیت آن مستقیماً 
با وزارت صمت نیســت و در بدترین 
حالت به صحبت هایی همچون مافیای 

صنعت خودرو متوسل می شوند.
نکته جالب اینکه اگر بخش خصوصی 
بتواند موفق عمل کند، آبروی تمامی 
افرادی که از دولتی بودن این شرکت ها 
حمایــت می کردنــد خواهــد رفت. 
بنابرایــن در حــال حاضــر تنها راه 
خصوصی سازی این است که یک نفر 
در سطوح بالای حاکمیتی و فرادولتی 
وارد میدان شــده و تا آخرین مرحله 
این موضوع را پیگیری کند؛ زیرا هیچ 
یــک از دولت مردان چنین کاری را به 
بهانه هــای مختلف از جمله امنیتی و 

اقتصادی انجام نمی دهند.
به نظر شما اگر دو خودروساز بزرگ  ��

به بخش خصوصی واگذار شــوند، 

دولــت از دخالــت و قیمت گذاری 
دستوری خودرو کنار می رود یا خیر؟

خیــر. مشــکل اصلی این اســت که 
دولت ها ضعیف هســتند و مشکلات 
قانونی در کشــور وجود دارد. یکی از 
گله هایی که من از نمایندگان مجلس 
دارم ایــن اســت که بــه جای تنقیح 
قوانیــن، یک دســت کــردن نظام 
حکمرانی کشور و ایجاد نظام تنظیم گر 
مقتــدر وقــت خود را هــدر دادند و 
علاوه بــر زمین زدن صنعت خودروی 
کشــور، اقتصاد بازار را هم زمین گیر 
کردند و همگی منتظر واردات خودرو 

هستند.
البتــه با این صحبت ها شــاید چنین 
شبهه ای به وجود آید که بنده در حال 
حاضر موافق قانون گذاری هستم. باید 
گفــت کــه در حال حاضــر تنها راه 
باقی مانــده، واگــذاری ســریع دو 
خودروســاز دولتی کشــور به بخش 
خصوصی است. از سوی دیگر متناسب 
با همین موضوع مطالبه گری از سوی 
نماینــدگان و دولت انجــام بگیرد تا 
قوانین و قیمت گذاری های دستوری 

به شکل صحیح انجام بگیرد.
برای مثال قیمت گذاری شــرکت هایی 
مانند ایران خودرو و سایپا به دلیل اینکه 
دولتی هستند، بدترین نوع قیمت گذاری 
را داشــتند اما برای خودروسازان بخش 
خصوصی، این موضوع بســیار بهتر بود. 
اگــر بخش خصوصــی مدیریت این دو 
شــرکت بزرگ را برعهده بگیرد به هیچ 
عنــوان اجازه چنیــن قیمت گذاری را 
نخواهند داد.بنابراین در وضعیت فعلی، 
قیمت گذاری دستوری ادامه دار خواهد 
بود، اما در همین چارچوب نیز می توان 

بسیار بهتر عمل کرد.

فرحان پورسلیم
روزنامه نگار

موضوع خصوصی ســازی دو خودروساز 
دولتی بیش از یک دهه پیش مطرح شده 
و هر دولتی که روی کار می آید، با وعده 
خصوصی سازی این دو شرکت کار خود 
را آغاز می کند، اما پس از گذشــت چند 
سال نمی تواند آن را به سرانجام برساند. 
امیرحســن کاکایی، کارشناس صنعت 
خودرو، بر این باور اســت که خصوصی 
سازی خودروسازان دولتی نیازمند ورود 
و دستور حاکمیت است.خصوصی سازی 
بنگاه های بزرگ تولیدی برای بالا بردن 
بهــره وری این شــرکت ها و کاســتن 
هزینه های دولت امری اجتناب ناپذیر در 
اقتصاد است.حال اما پس از گذشت بیش 
از چهار دهه واگذاری سهام خودروسازان 
دولتی به بخش خصوصی به گره کوری 
تبدیل شــده که هیچ دولتی از عهده آن 
برنمی آید.امیرحسن کاکایی، کارشناس 
صنعت خودروســازی، ضمن اشــاره به 
تاریخچه خصوصی سازی دو خودروساز 
دولتــی، موانع انجــام این امر را توضیح 
می دهــد کــه در ادامه مشــروح آن را 

می خوانید.

 مینا علیزاده
روزنامه نگار



باجه خبر

کارشناســان معتقدند علیرغم تمام دخالت ها و 
فسادهایی که در بورس رخ داده، امکان ندارد که 
تمام افراد ضرر کنند؛ چرا که کیک اقتصادی بازار 
ســرمایه کوچک نشــده و صرفاً اســلایس های 
بیشــتری نصیب حقوقی ها می شــود. پس اقدام 
منطقی آن این اســت که تحرکات حقوقی ها را 
زیر ذره بین قرار داده تا ما هم در تیم برنده باشیم.

اوایل آبان 1۴۰1 بود که بالاخره بورس از شوک 
رشــد انفجاری بازار در سال های 1۳۹۸ و 1۳۹۹ 
درآمد و ســعی داشــت بازدهی متناسب با سایر 
بازارهای موازی را به ارمغان بیاورد؛ اما رســوایی 
اردیبهشت ماه و تصمیمات خلق الساعه دولت بار 
دیگر اندک اعتماد سرمایه گذاران را نیز نابود کرد 
تا قریب به ۳ ســال متضررین اصلی کشــور، آن 
دسته افرادی باشند که در مولدترین بازار موجود 

سرمایه گذاری کردند.
بعد از اردیبهشت ماه، چه بر سر بورس تهران  ��

آمد؟
17 اردیبهشــت بود که فشــار فروش سنگینی 
شاخص های بورسی را تحت تأثیر خود قرار داد. 
موضوعی که مشابه آن حتی در سال ۹۹ نیز دیده 
نشد و به گفته مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار، شناسایی سود توسط برخی افراد 
سبب ریزش این چنینی بازار شده بود. اما درست 
بعد از گذشــت ۵۰ روز و با انتشــار و افشا نامه ای 
در خصوص نرخ خوراک که همان اردیبهشت به 
تصویب رسید، مجدداً شاهد موج دیگری از ریزش 
بازار بوده و متوجه شدیم که شفافیت حتی برای 

شیشه ای ترین بازار کشور توهمی بیش نیست.

این پایان کار نبوده و شاخص سازی با فعال بودن 
الگوریتم ضربهٔ دیگری به اعتماد ســرمایه گذاران 
بــود. برای اثبات ایــن ادعا نیز به طور مفصل در 
گزارشی به تأثیر الگوریتم پرداخته و اشاره کردیم: 
تــا زمانی کــه با متخلفین برخورد نشــود، بازار 
سرمایه همچنان محل جولان سفته بازان خواهد 

بود.
عرضــه اولیه های گاه و بیگاه آن هم در زمانی که 
ارزش معاملات به پایان ترین مقدار خود رســیده 
و انگیزه و نشانه ای برای رشد وجود ندارد، از دلایل 
دیگر اوضاع نامطلوب بازار ســرمایه اســت. البته 
کســی منکر بزرگ شدن کیک بورس نمی شود 

اما هر سخن جایی و هر نکته مکانی دارد! 
 تأمین سرمایه نوین ��

آخریــن تلاش دولت برای فراری دادن و نابودی 
سرمایه سرمایه گذاران به گواهی سپرده خاص با 

نرخ ۳۰ درصد برمی گردد. تصمیمی که در نیمه 
شب به قصد تأمین سرمایه در گردش تولیدی ها 
علنی شــد؛ اما پرواضح اســت که با این نرخ هیچ 
شــرکتی توانایی تأمین ســرمایه را ندارد. واضحا 
این تصمیم فقط و فقط برای کارنامه رییس کل 
بانک مرکزی مطلوب بوده که بتواند چند صباحی 
نقدینگی را کنترل کند؛ چرا که اثرات تورمی آن 
بر اقتصاد کلان کشور و فراری دادن اندک سرمایه 
ســرمایه گذاران از بورس، از اثرات ســطحی این 

گواهی ها خواهد بود.
تحــرکات حقوقی ها را زیر ذره بین بگیرید تا  ��

برنده شوید
کارشناسان معتقدند علیرغم تمام این دخالت ها 
و فســادهایی که رخ داده، امکان ندارد که تمام 
افــراد ضرر کنند؛ چرا که کیــک اقتصادی بازار 
ســرمایه کوچک نشــده و صرفاً اســلایس های 

بیشــتری نصیب حقوقی ها می شــود. پس اقدام 
منطقی آن این اســت که تحرکات حقوقی ها را 
زیر ذره بین قرار داده تا ما هم در تیم برنده باشیم.

بر اســاس آمارها، مبالغی کــه حقوقی ها از بازار 
ســرمایه خارج کردنــد از خرداد 1۳۹۹ تا مرداد 
همان ســال شدت گرفت. این یعنی با شناسایی 
سود توسط برخی حقوقی ها، شاخص کل با شیب 
و سرعت بسیار بالایی وارد روند ریزشی خود شد. 
حقوقی هــا که از فروش نمادهای خود آن هم در 
قله بازار سود عجیبی به جیب زدند، پس از ورود 
این ســرمایه باد آورده خود به سایر بازارها مانند 
طلا و دلار و کســب ســود دیگری از این بازارها، 
مجــدداً اواخر مرداد 1۴۰1 به بازار برگشــته که 
ماحصل آن رشد 1۰۰ درصدی شاخص کل بود. 
اکنون نیز ورود پول حقوقی به بازار شدت گرفته 

که می تواند آلارمی برای رشد بازار باشد.
پرواضح است اطلاعاتی که این دست از افراد در 
اختیار دارند دقیق تر و زودتر از سایرین بوده است. 
چــرا که به محض خروج از بازار، شــاخص های 
بورســی ســقوط کرده و به محض تزریق مجدد 
ثروت، شاهد صعود شاخص های بورسی بودیم.

در این مقطع زمانی با اخبار و تصمیمات پیرامون 
افزایش سرمایه ۲ خودروساز بزرگ کشور، تجدید 
ارزیابی ســایر شرکت های بورسی و حتی کاهش 
عــوارض صادراتی مواد معدنــی آرام آرام فضا را 
برای یک انفجار دیگر آماده می کنند. با این تفاسیر 
می توان نتیجه گرفت که حال و هوای این روزهای 
بورس نیز در راستا خسته کردن سهامداران بوده 
تا خریدهای خود را کامل کنند. البنه شناســایی 
صنایع و نمادهای پراقبال می تواند پاسخ صبر ۳ 
ســاله ســهامداران را بدهد نه انتخاب هر ســهم 

پروژه ای!

کیک اقتصادی بازار سرمایه کوچک نشده است

منجی سهامداران سرگردان در بورس رجا ابوطالبی
روزنامه نگار

عملکرد عشقی در بوته نقد

اگر نگاهی به عملکرد آقای عشــقی داشــته 
باشیم یک سری انتقادهای جدی به عملکرد 

ایشان وارد بوده که بعضی از این موارد درست 
و برخی دیگر نادرســت است یکی از باورهای 
اشــتباهی که عموم مردم دارند این است که 
ســازمان و در رأس آن رئیــس بایــد متولی 
افزایش قیمت سهام باشد و همواره زمانی که 
بازار قرمز شــد با دســتور از بازار حمایت کند 

تا بازار سبز شود.
اگر نگاهی به عملکرد بازار سهام داشته باشیم 
وضعیت فعلی ناشــی از سیاســت های کلان 
است و زمانی که نرخ بهره به بیش از ۳۰ درصد 
رسیده شاید انتقادها از رئیس سازمان بورس 

کمی منصفانه نباشــد. از سوی دیگر بازاری 
خوب اســت که شــفاف باشد و اگر نگاهی به 
بازارهای مالی دنیا داشــته باشیم اولین رکن 
هر بازاری شــفافیت اســت که باعث می شود 
فســاد شــیب نزولی به خود بگیرد. اما اگر در 
این چند ماه به بازار نگاهی داشــته باشــیم 
همواره نامه ها و جلساتی رخ داده و بازار شروع 
به ریزش کرده و بعد چند وقت از نامه رونمایی 
شــده و این عامل می توان یاس و دلسردی را 

در میان سرمایه گذاران به وجود آورد.
از سوی دیگر در اکثر کشورهای دنیا مشاهده 

می کنیم که دامنه نوسان وجود ندارد و زمانی 
که آقای عشــقی آمد وعده هایی در خصوص 
افزایش دامنه نوســان دادند که متأسفانه نه 
تنها عملی نشــد بلکه در حال حاضر یک بی 
نظمی خاصی در بازار مشاهده می شود و این 
پریشانی یک نقطه ضعف بزرگ در این زمینه 
به حســاب می آید. همچنین چندباری اعلام 
شــد که اسامی متخلفین افشا خواهد شد که 
باز از وعده هایی بود که برخلاف وعده بود. در 
هر صورت عملکرد آقای عشــقی در ســطح 

متوسط بود.

نوید رجایی
کارشناس بازار سرمایه

ت
ش
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اساسنامه جدید بیمه دانا در مجمع عمومی 
فوق العاده تصویب شد

نقش اقتصاد: مجمع عمومی فوق العاده بیمه دانا 
با موضوع تصویب اساســنامه جدید این شرکت 
مطابــق با نمونه ابلاغی بیمه مرکزی جمهوری 
اســلامی ایران و با حضور بیش از ۵۴ درصد از 

سهامداران برگزار شد.
این مجمع صبح روز شــنبه مورخ 1۲ اسفند ماه 

جاری در محل سالن اجتماعات ساختمان سعدی این شرکت و با حضور 
محمد خزائی کوهپر به عنوان رئیس مجمع، عسگر توکلی و حمیدرضا 
ترابی به عنوان اعضای ناظر، عباس لطفی مقدم دبیر مجمع و همچنین 
زهره ملاابراهیمی نماینده بیمه مرکزی جمهوری اســلامی، ســمیرا 
کرجی نماینده سازمان بورس و حمید یزدان پرستی نماینده حسابرس 
و بازرس قانونی، با دستور جلسه تصویب اساسنامه جدید شرکت برگزار 

شد.
در این جلسه که مدیرعامل و اعضای هیئت مدیره، معاونان و برخی از 
مدیران ستادی شرکت بیمه دانا نیز حضور داشتند، سهامداران پس از 
قرائت تغییرات اصلاحی از سوی عباس لطفی مقدم دبیر مجمع، موافقت 

خود را با تغییر اساسنامه بیمه دانا اعلام و آن را به تصویب رساندند.
گفتنی است اساسنامه جدید شرکت بیمه دانا پیش از این به تصویب 
بیمه مرکزی جمهوری اســلامی ایران و تأیید ســازمان بورس رسیده 

است.

 سرمایه بیمه ما به ۱۰ هزار میلیارد ریال
 افزایش یافت

نقــش اقتصاد:  مجمع عمومــی فوق العاده 
شرکت بیمه »ما« )سهامی عام( ، به منظور 
افزایش ســرمایه از محل ســود انباشته و 
اندوخته ســرمایه ای و تصویب اساســنامه 

جدید برگزار شد.
به نقل از روابط عمومی شرکت بیمه “ما”، 

مجمع عمومی فوق العاده  این شرکت با حضور اکثریت دارندگان 
ســهام و یا نمایندگان قانونی آنها، حســابرس مستقل و بازرس 
قانونی، نمایندگان سازمان بورس و اوراق بهادار، بیمه مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران، هیات مدیره، مدیرعامل و قائم مقام 
مدیرعامل به منظور افزایش سرمایه و تصویب اساسنامه جدید، 

روز شنبه دوازدهم اسفندماه راس ساعت 1۴  برگزار شد .
در ایــن مجمــع که با حضور خوارزمی رییس هیات مدیره بیمه 
“ما” به عنوان رییس مجمع، نمایندگان شرکت سرمایه گذاری 
توســعه معین ملت و گروه توســعه مالی مهر آیندگان به عنوان 
ناظرین، محســن علی میرزایی به عنوان منشــی و همچنین 
نماینــدگان بــازرس قانونی و بیمه مرکزی و ســازمان بورس و 
اوراق بهادار برگزار شــد، افزایش ســرمایه شرکت بیمه “ما” از 
مبلغ ۸ هزار میلیارد ریال به 1۰ هزار میلیارد ریال از محل سود 
انباشــته و اندوختــه ســرمایه ای مورد تصویب قــرار گرفت و 
اساســنامه جدید شرکت در راستای انطباق با نمونه اساسنامه 
ابلاغی بیمه مرکزی و مورد تایید سازمان بورس و اوراق بهادار، 

جایگزین اساسنامه سابق شرکت شد.

 دومین حراج سکه چهارشنبه برگزار می شود

دومین حراج سکه چهارشنبه هفته جاری - 1۶ اسفند ماه- برگزار 
می شود.دیروز اولین حراج سکه برگزار شد اما به دلیل حجم بالای 
تقاضا برای شرکت در حراج، امکان ورود به سامانه تمام متقاضیان 
فراهم نشــد و ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران به ایلنا 

اعلام کرد که این حراج به زودی دوباره برگزار خواهد شد.

 پرداخت بیش از 2۱ هزار فقره وام ازدواج و 
فرزندآوری از سوی بانک شهر

مدیر امور اعتبارات بانک شهر از پرداخت بیش از ۲1 هزار فقره 
وام ازدواج و فرزندآوری از سوی این بانک از ابتدای سال جاری 
تا کنون خبر داد.به نقل از روابط عمومی بانک شهر، ایمان امینی 
پور با بیان اینکه عملکرد شبکه شعب بانک شهر با گذشت بیش 
از 11 ماه از سال برای پرداخت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری 
در چارچوب تکالیف تعیین شده بوده است، تصریح کرد: توجه 
به انجام سیاست های ابلاغی از سوی بانک مرکزی در خصوص 
تسهیلات قرض الحسنه تکلیفی در صدر اقدامات بانک شهر در 
حوزه اعتبارات طی سال 1۴۰۲ بوده است.امینی پور گفت: در 
همین راســتا، با هدف ترویج ســنت حســنه ازدواج و کمک به 
فرزنــدآوری خانواده ها تلاش کرده ایم شــرایط را در چارچوب 
قوانیــن و مقررات برای دریافت کنندگان تســهیلات موصوف 
تســهیل کنیم که خوشبختانه این مهم با افزایش رضایتمندی 
شــهروندان همراه بوده اســت.وی با اشاره به اینکه بیش از 1۰ 
هزار نفر از آغاز سال جاری تا ابتدای اسفند ماه زندگی مشترک 
خود را با تسهیلات بانک شهر آغاز کرده اند، ادامه داد: در حمایت 
از جوان ســازی جمعیت و فرزندآوری نیز بیش از 11 هزار نفر 

از تسهیلات فرزندآوری بانک بهره مند شده اند.

زمان پرداخت سود سهام عدالت اعلام شد

وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: مرحله دوم سود سهام 
عدالت تا هفته پایانی اسفندماه سال جاری پرداخت می شود.

به نقل از وزارت اقتصاد، دولت در ســال 1۴۰1 برای پرداخت 
به موقع سود سهام عدالت تلاش کرد و همواره تلاش می کند 
تا سود سهام عدالت را زودتر از زمان دولت های قبل پرداخت 
کند. بر این اساس سازمان بورس اعلام کرد: باتوجه به دستور 
سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی به منظور 
پرداخت به موقع مرحله دوم سود سهام عدالت در سال 1۴۰۲ 
تمام تلاش ها بر این است تا هفته پایانی اسفند ماه سال جاری 
پرداخت شود. بر اساس این گزارش، هرگونه پیامک واریز سود 

سهام عدالت جعلی و کلاهبرداری است.
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 این نرخ فشار 
خیلی بزرگی به 

این اقتصاد 
بود. بانک ها 

ناتراز هستند. 
اگر این نرخ 

باعث شود این 
ناترازی افزایش 

یابد و اضافه 
برداشت 

داشته باشند، 
ما یک تورم 

جدی را برای 
سال آینده 
پیش بینی 
می کنیم. 

اینطور نیست 
که آن را موکول 

کنیم به چند 
سال آینده. 

لی
 ما

زار
با

صعود قابل 
پیش بینی 
نرخ دلار

در گفتگو با یک کارشناس اقتصادی 
مطرح شد

اثر انتخابات مجلس در بازار ارز دریافت شد؟ ��
»سجاد بوربور« تحلیلگر بازار ارز درباره اثر انتخابات 
مجلس بر قیمت دلار معتقد است این یک کلیشه 
اســت که دلیلی ندارد امســال هم تکرار شــود. او 
دربــاره تحرکات دلار به اقتصــاد ۲۴ می گوید: تا 
چندی پیش متغیرهای کلان اقتصادی داشــتند 
فریاد می زدند با میزان نقدینگی که رشد ۲۵ درصد 
را نشان می داد، قیمت منطقی دلار روی کاغذ ۵۵ 
هزار تومان بود. ولی خب جنگ حماس اتفاق افتاد، 
ما مشــکل فروش نفت داشــتیم چرا که چین نفت 
کمتــری از ما خرید. گزینه های دیگری نیز وجود 
داشــت که باعث شــد انتظارات تورمی بالا برود. از 
همین رو حرکت اخیر دلار کاملًا قابل پیش بینی 

بود.
رشد دلار ممکن است تا پایان سال پیشخور شود

بر این اســاس او می افزاید: اوایل ســال که دلار ۵۳ 
هزار تومان بود، خیلی ها تارگت های ۸۰ تا ۹۰ هزار 
تومــان می دادند، اما باید گفــت دلار با نقدینگی 
حدود ۸ هزار همت و یک رشــد اقتصادی ناپایدار 
۳ درصــد، حــدوداً روی کاغذ ۵۸ هزار تومان بود. 
حالا در شرایطی که شتاب رشد نقدینگی به دلیل 
سیاست های انقباضی شدت گرفته در صورتی که 
مشکل برجام جدی تر نشود و ما را به چالش نکشد، 
باید گفت نرخ ۵۵ هزار تومان نرخی منصفانه برای 
دلار اســت. هر چه بیشــتر از این رقم افزایش یابد، 
انگار سال آینده را پیشخور کرده است. با این اوصاف 
دلار ۶۰ هــزار تومانی نرخی اســت که به نظرم تا 

پایان سال روی آن ثابت بماند.
نــرخ ۳۰ درصدی گواهی ســپرده خاص به گفته 
بوربور یکی از سیاســت های انقباضی بود که اخیراً 
اجرا شــد. وی توضیح می دهد: از اول سال ضریب 
تکاثــری و ضریب فزاینــده پولی ما از ۸.۲ به 7.۲ 
رســیده است، یعنی به بخش خصوصی کمتر وام 
می دهند، پایه پولی رشــد می کند، ولی نقدینگی 
رشــد خاصــی نمی کند، چــرا که پــول در بازار 

نمی چرخــد. از طــرف دیگر ما دیدیم حدود ۲۰۰ 
همت ارز در بازار ریختند. نه لزوماً دلاری شاید هم 
حواله ریخته باشند. اخیراً نیز اعلام نرخ ۳۰ درصد 
اوراق باعث شد کل بازار پولی ما نرخ ۳۰ درصدی 
به خودش بگیرد؛ چه ســپرده های بلند مدت چه 

صندوق درآمد ثابت.
چــرا نرخ 30 درصدی گواهی ســپرده دلار را  ��

کنترل نکرد؟
ســجاد بوربور در پاســخ به این سؤال می گوید: به 
خاطر اینکه یک تضاد عجیبی بین سیاســت گذار 
بانــک مرکزی با نهادهای حاکمیت اقتصادی مان 
وجود دارد، یعنی اینکه می گویند ما نرخ ۳۰ درصد 
می گذاریم پس احتمال می دهیم نرخ ارز و ســکه 
جای دوری نرود. اما از طرفی اعلام می کنند از سال 
بعد مالیات بر خرید یا بر عایدی سکه و طلا و دلار 
بگذاریم. این به فعال اقتصادی این آلارم را می دهد 
که امسال وقت خرید دارید و اگر سال بعد بخواهید 
بخریــد باید مالیــات آن را پرداخت کنید. در این 
صورت همه هجوم می آورند خریدهای ســال بعد 
را همین الان انجام دهند. ما نمی توانیم در اقتصاد 

نقد را ول کنیم و نسیه را بچسبیم. پس بهتر است 
طــلا و دلار خــود را بخریم و به ســال بعد موکول 
نشود. یقیناً اگر این ابلاغیه مالیات بر عایدی ارز و 
ســکه نمی آمد، نرخ ارز هم تا پایان ســال کنترل 
می شــد. این اشــتباه بزرگی بود که واقعاً نمی دانم 

چرا از بانک مرکزی سر زد!
ابزار کنترل دلار ناترازی بانک ها را تشدید می کند ��

سجاد بور بور درمورد معایب این نرخ می گوید: این 
نرخ فشار خیلی بزرگی به این اقتصاد بود. بانک ها 
ناتراز هســتند. اگر این نرخ باعث شود این ناترازی 
افزایش یابد و اضافه برداشت داشته باشند، ما یک 
تورم جدی را برای سال آینده پیش بینی می کنیم. 
اینطور نیست که آن را موکول کنیم به چند سال 
آینــده. بانــک مرکزی حــدود ۳۰۰ همت اوراق 
فروخــت، ولــی پولی جذب نشــد و تنهــا پول از 
سپرده های بلند مدت به کوتاه مدت آمد و دوباره 
به ســمت اوراق رفت. برای این نرخ توان بانک ها 
هم خیلی اهمیت دارد. نمی توانند این را از بازدهی 
خــود پرداخــت کنند. در نتیجه این ها به شــدت 

کسری به بار می آورند.

نازنین خودی
روزنامه نگار

 بازار ارز بالاخره پس از کش و قوس های فراوان 
تعارف را کنار گذاشت و روز شنبه برای لحظاتی 
نــرخ ۶۰ هزار تومانــی را لمس کرد، نرخی که 
یکبار دیگر در ســال گذشته در روزهای پایانی 
سال به آن رسیده بود؛ اما آن طور که کارشناسان 
اقتصــادی می گویند به دلیل سیاســت های 
انقباضی کاهشــی شــد و تا پایان پاییز امسال 
خود را نگه داشته بود. در این مدت تاریخ یازدهم 
اسفند و انتخابات مجلس تبدیل به عامل مهمی 
شــده بود که بر مبنای آن نرخ دلار پیش بینی 
می شــد و خبر از رها شــدن فنر ارزی می داد.

بررسی تحرکات ارزی از ابتدای زمستان نشان 
داد کــه قیمت ها منتظر این عوامل نمی ماند و 
ایــن فاکتورهای اقتصادی کار خود را به پیش 
می برد. برهمین اســاس دلار از چند روز قبل 
انتخابــات افزایــش خود را آغاز کرده بود و نرخ 

۵۹ هزار تومان را رد کرد.

دبیرکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار مطرح کرد:

کاهش دغدغه صنعت کارگزاری با برگزاری نشست های تخصصی
دبیرکل کانون کارگزاران بورس و اوراق بهادار گفت: کانون کارگزاران در تلاش است ضمن تشکیل 
سلســله نشســت هایی با حضور ارکان و مسئولان بازارســرمایه، همراه با شرکت های کارگزاری عضو 
خود بتواند در راســتای کاهش دغدغه های صنعت کارگزاری، بهبود مدیریت، توســعه بازار ســرمایه، 

کنترل ریسک ها غیر سیستماتیک و... گام های موثری را بر دارد.
عظیم ثابت در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )ســنا(، در خصوص نشســتی که 
روز گذشــته با حضور رئیس ســازمان بورس و اوراق و جمعی از کارگزاران برگزار شــد، اظهار کرد: با 
توجه به آنکه دغدغه هایی از ســمت فعالان بازار ســرمایه وجود داشــت که بارها به طُرق مختلف به ما 
منتقل شده بود، در همین راستا تصمیم بر این شد تا جلسه ای را به منظور انتقال مستقیم مشکلات 
بازار ســرمایه با حضور رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار برگزار کنیم تا با همفکری و بیان مســائل 

موجود نسبت به بررسی آن اقدامات لازم صورت گیرد.
وی در ادامه افزود: از جمله مسائلی که در جلسه روز گذشته مطرح شد می توان به »موضوعات مرتبط 
با بازارگردانی، نقش صندوق و تثبیت در معاملات بازار سرمایه، برنامه های سازمان بورس برای سال 
آینده، اقدامات مدیران ســازمان بورس در برابر برخی تصمیمات خلق الســاعه، میزان تأمین مالی 
صورت گرفته از طریق بازار سرمایه، گسترش حلقه های مشورتی، تجدید ارزیابی دارایی ها« و... اشاره 

کرد.
 دبیــرکل کانــون کارگــزاران بورس و اوراق بهادار در پایان اظهار داشــت: کانون کارگزاران بورس در 
تلاش اســت ضمن تشــکیل سلســله نشست هایی با حضور ارکان و مســئولان بازار سرمایه، همراه با 
شــرکت های کارگزاری عضو خود بتواند در راســتای »کاهش دغدغه های صنعت کارگزاری بهبود 

مدیریت، توسعه بازار سرمایه، کنترل ریسک ها غیر سیستماتیک« و... گام های موثری را بردارد.

برنامه ریزی برای تأسیس بانک مشترک در سوریه

 هدف گذاری صادرات ۵۰۰ میلیون دلاری در ۱۴۰۳
سرپرست دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت از برنامه ریزی برای تأسیس بانک مشترک در سوریه 
خبر داد و گفت که هدف گذاری ایران برای ســال 1۴۰۳، صادرات حداقل ۵۰۰ میلیون دلار به ســوریه 
اســت.عبدالامیر ربیهاوی در حاشــیه همایش فرصت های ورود به بازار سوریه، در جمع خبرنگاران گفت: 
حجم تجارت جهانی سوریه حدود شش میلیارد دلار است که یک میلیارد دلار آن صادرات و پنج میلیارد 

دلار واردات است.
به گفته وی حجم تجارت ایران با سوریه بسیار کم است؛ به طوری که تجارت دو کشور در سال گذشته 
معادل ۲۴۵ میلیون دلار بوده اســت. در 1۰ ماهه امســال مبادلات تجاری دو کشــور شامل 1۲۰ میلیون 
دلار صادرات و ۳۴ میلیون دلار واردات بوده اســت. اما این حجم تجارت، میزانی نیســت که مورد تأیید 

ایران باشد.
ربیهاوی با بیان اینکه از اردیبهشت ماه حضور شرکت های ایرانی در نمایشگاه های سوریه دنبال می شود، 
گفت: مجوزهای لازم در این رابطه صادر شده است. درخواست ما از تجار و صادرکنندگان این است که 
با هیات های تجاری که اعزام می شوند هماهنگ باشند تا بتوانند حضور مستمر در سوریه داشته باشند.

وی با اشاره به توافق نامه تجارت آزاد ایران با سوریه، اظهار کرد: این توافق نامه زمینه ساز توسعه تجارت 
دو کشــور خواهد بود. همچنین تأســیس بانک مشــترک در سوریه یکی از تسهیلاتی است که در اختیار 
تجار قرار خواهد گرفت و بحث های کارشناسی در رابطه با این بانک انجام شده و با توجه به این که شرایط 

تحریمی برای دو کشور است می توان گفت مزیت هایی برای پیشبرد بحث های بانکی وجود دارد.
به گفته این مقام مسئول با توجه به اینکه آذرماه اجلاس کمیته عالی مشترک دو کشور انجام شد تأسیس 
بانک مشــترک در حال طی کردن مراحل اولیه اســت، تا در ماه های آینده کارهای کارشناســی انجام و 

اطلاع رسانی خواهد شد.



برگزاری مراسم تجلیل از ایثارگران ۸ سال دفاع 
مقدس در شرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- ناهید 
ویسی: مراسم تجلیل از ایثارگران 
۸ ســال دفاع مقــدس با حضور 
محمد مرادی مدیرعامل و رئیس 
هیات مدیره، خیرالله رشــیدی 
مشاور استاندار کرمانشاه در امور 
ایثارگران، یزدانی مدیر کل بنیاد 
شــهید شهرســتان کرمانشاه و 

جمعی از معاونین در سالن کنفرانس این شرکت برگزار شد.
محمد مرادی ضمن خیر مقدم و تبریک اعیاد شعبانیه و تاکید بر حضور 
همه هموطنان در انتخابات یازدهم اســفند ماه گفت: ملت بزرگ ایران 
همیشه قدردان زنان و مردانی است که در مقاطع مختلف تاریخی و در 
پهنای جغرافیایی آرمان های نظام شــکوهمند اســلامی ایران جان را در 
طبق اخلاص نهاده و عمیق ترین مفاهیم بشری یعنی ایثار و شهادت را 
برای نســل های آینده تعریف و تفســیر کردند.در پایان منوچهر تیموری 
معاون منابع انسانی ضمن ارائه گزارش از اقدامات انجام شده گفت: 171 
نفر تاکنون از ایثارگران تبدیل وضعیت شده اند و این روند تا پایان سال 
جــاری ادامــه دارد و بــا تمام وجود به حل مشــکلات ایثارگران عزیز در 
چارچوب قانون می پردازیم.شایان ذکر است در پایان از ایثاگران با اهداء 

لوح تقدیر تجلیل بعمل آمد.

محدودیت تخصیص ارز از مشکلات مهم 
واحدهای تولیدی

نقش اقتصاد_همدان _پریزاد 
پاکدل: کمیسیون صنایع اتاق 
بازرگانی همــدان با حضور 
نایب رئیس اتــاق همدان، 
نایــب رئیس کمیســیون 
صنایع اتــاق، معاون صنایع 
ســازمان صنعــت، معدن و 

تجارت همدان و برخی فعالان صنعتی همدان در اتاق بازرگانی همدان 
برگزار شد.در جلسه کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی همدان محدودیت 
تخصیص ارز و بی مدیریتی ارزی، عدم پرداخت مطالبات، محدودیت های 
استفاده از منابع انرژی برای واحدهای تولیدی از جمله مسائلی بود که 
توسط اعضا مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.نایب رئیس اول کمیسیون 
صنایع اتاق بازرگانی همدان با بیان اینکه محدودیت ارز برای واردات مواد 
اولیه و ماشین آلات یکی از مشکلات بزرگ واحدهای تولیدی است، اظهار 
کرد: واحدهای تولیدی در ســامانه جامع تجارت، میزان تخصیص ارز را 
برای تولید و واردات مواد اولیه لحاظ کنند.محمدرضا جعفری بر هماهنگی 
بیشــتر دولت با بخش خصوصی در تأمین ارز واحدهای تولیدی و رفع 
بی نظمی های حاکم بر این امر، تاکید کرد و افزود: واحدهای تولیدی برای 
تأمین ارز مورد نیاز واردات مواد اولیه و یا ماشین آلات و تجهیزات تولید 
خود با مشــکلات جدی مواجه شــده اند که نیازمند اقدام جدی وزارت 

صمت است.

ساخت 2۴۵ نوع قطعه نیروگاهی به همت 
سازندگان داخلی

نقش اقتصــاد- قزوین- آزاده 
مافی: مدیر امــور بازرگانی 
نیــروگاه شــهیدرجایی از 
هم افزایی و همکاری بین این 
شرکت و سازندگان داخلی 
در زمینه طراحی و ســاخت 
۲۴۵ نوع قطعه پرمصرف این 

شرکت در 11 ماهه امسال خبر داد.مهران پوررمضان، مدیر امور بازرگانی 
در توضیح این خبر اظهار داشــت: تداوم تولید برق و کمک به پایداری 
شبکه سراسری انرژی الکتریکی، همواره نیازمند توجه به تأمین قطعات 
و تجهیزات مورد نیاز واحدهای نیروگاهی است که این مهم، در نیروگاه 
شــهید رجایی با اســتفاده از دانش طراحی و توانمندی سازندگان داخل 

کشور، در حال انجام است.
گفتنی اســت نیروگاه شــهیدرجایی با 1۳ واحد بخاری وسیکل ترکیبی 
یکی از بزرگترین نیروگاه های کشــور اســت که ضمن تولید پایدار انرژی 
الکتریکی، بخشــی از قطعات مورد نیاز خود را با هدف کاهش وابســتگی 
به شــرکت های خارجی و به منظور کاهش هزینه های جاری، طراحی 

ومورد ساخت قرار می دهد.

اجرای طرح منظومه روستایی برای تقویت اقتصاد 
روستا در خوزستان

خوزستان-  اقتصاد-  نقش 
حسین عســکری گراوند: 
معــاون امور عمرانی اداره 
کل بنیاد مســکن انقلاب 
اسلامی خوزستان گفت: 
طرح منظومه روستایی با 
هــدف ایجاد اشــتغال و 

توسعه اقتصاد روستا درخوزستان در حال اجرا است. محمود اکبری 
فضلی با اشاره به اینکه این طرح مورد توجه دولت برای رونق بخشی 
به روســتاهای اســتان است بیان کرد: در طرح منظومه روستایی 
ظرفیت های اقتصادی و اشتغالزایی هر روستا شناسایی و مشخص 
می شــود. وی با بیان اینکه مطالعات 1۳۸ روســتای اســتان برای 
اجرای این طرح انجام شــده افزود: عملیات اجرایی این طرح در 
هفت روســتای خوزســتان آغاز شده و اقدامات بسیاری خوبی در 
روستاهای شهرستان های دشت آزادگان، آبادان، خرمشهر و مسجد 
سلیمان اجرا شده است. اکبری فضلی با اشاره به ظرفیت های بسیار 
خوب کســب درآمد و اشتغال زایی در روستاهای استان ادامه داد: 
بوم گردی از جمله پتانسیل های بسیار خوبی است که در روستاهای 
خوزســتان می تواند به منبعی برای کســب درآمد و ایجاد اشتغال 

تبدیل شود.

کاشت ۱۱۰ هزار اصله نهال در اصفهان همزمان با هفته درختکاری
شهردار اصفهان خبر داد:

توجه ویژه شورای شهرکرج به حل معضل پارکینگ

نقش اقتصاد- اصفهان- زهره پیره زالی: شــهردار اصفهان گفت: هفته 
جاری روز درختکاری را در پیش داریم که به همین مناســبت 11۰ 
هزار اصله نهال در شهر اصفهان کاشته خواهد شد و تلاش می کنیم 

به رغم کمبود منابع آبی، اصفهان همچنان باغ شهر بماند.
به گزارش پورتال اطلاع رسانی شهرداری اصفهان علی قاسم زاده شنبه 
دوازدهم اســفند در برنامه رادیویی »ســلام اصفهان« اظهار کرد: به 
دنبال حماسه روز گذشته مردم پای صندوق های رأی، شب گذشته 
نیروهای شهرداری سعی کردند چهره شهر را پیرایش کنند و امروز 
شــاهد شــهری پاک و تمیز هستیم و امیدواریم رفته رفته آماده نوروز 

و میزبانی از مسافران شویم.
وی ضمن تبریک ویژه به مردم برای اینکه با مشارکت خود در انتخابات 
کمک کردند تا بار دیگر در دنیا ســربلند باشــیم، افزود: این انتخابات 
امنیت و اقتداری را به ارمغان آورد و به طور قطعی دشمنان را مأیوس 

کرد و امیدواریم مقدمه ای برای پیشرفت کشور باشد.

شهردار اصفهان خاطرنشان کرد: افرادی که به هر علتی در انتخابات 
شرکت نکردند، از ثمرات این حماسه یعنی اقتدار و امنیت ملی بهره مند 
خواهند شد و امیدوارم در انتخابات بعدی بتوانند این احساس غرور 

ملی را تجربه کنند و به کمک مردم و کشور بیایند.

قاسم زاده تاکید کرد: تبریک بسیار ویژه ای به عنوان شهردار از طرف 
مــردم اصفهــان به رهبر معظم انقلاب دارم که با درایت، خردمندی و 
راهنمایی خود، مردم را نســبت به این انتخابات واقف کردند و مردم 
نیز همچون همیشه گوش به فرمان رهبری، پای صندوق ها آمدند و 

نقش آفرینی کردند.
وی ادامه داد: هفته جاری روز درختکاری را در پیش رو داریم که 11۰ 
هزار اصله نهال در شــهر کاشــته خواهد شد و تلاش می کنیم به رغم 
کمبــود منابــع آبی، اصفهــان همچنان باغ شــهر بماند، همچنین 
پیش بینی هایی از جمله اســتفاده از آب های خاکســتری انجام شده 

است.
شهردار اصفهان گفت: در نصف جهان حدود شش هزار هکتار فضای 
سبز وجود دارد که پنج هزار هکتار آن تحت مراقبت شهرداری است 
و ســعی کردیم از تک تک درختان شــهر مراقبت کنیم تا شهروندان 

تنفس بهتری در شهر داشته باشند.

نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: مسعود محمدی در مراسم افتتاح 
پارکینگ طبقاتی عمومی شهرداری کرج واقع در بولوار مولانا در منطقه 
۸ که با حضور اعضای شورای شهر، شهردار کرج، معاونین شهردار و دیگر 
مسئولان برگزار شد، با اعلام این موضوع گفت: در همین جا از همه کسانی 
که بابت تکمیل این پروژه تلاش کردند از جمله از شهرداران ادوار گذشته 
و معاونین عمرانی ســابق و ناظرین و تمامی همکاران مجموعه مدیریت 
شهری که در این پروژه نقش آفرین بودند قدردانی می کنم و از کارگرانی 

که به همت آنان این پروژه ها محقق می شود نیز کمال تشکر را دارم.
رئیس شورای اسلامی شهر کرج تاکید کرد: جا دارد بابت چندبار تأخیر 
در افتتاح این پارکینگ عذرخواهی کنم و از شهردار محترم درخواست 
کنــم در مــورد نحوه بهره برداری از این پارکینگ یا واگذاری آن به بخش 

خصوصی سریعاً تصمیم لازم را بگیرد.
شهردار کرج هزینه ساخت هر پارکینگ برای این دستگاه را ۵۰۰ میلیون 

تومان عنوان کرد و گفت: حذف هر پارکینگ در روند ساخت و سازهای 
شهری، همین میزان ضرر را به شهر و شهروندان تحمیل می کند.

مهرداد کیانی در این مراســم ضمن تجلیل از تمامی دســت اندرکاران 

طراحی و ساخت این مجموعه از گذشته تا امروز، هزینه ساخت این پروژه 
را 1۲۵ میلیارد تومان با گنجایش ۲۵۰ دستگاه خودرو عنوان کرد.

شهردار کرج، در بخش دیگری از گفته های خود به بیان برخی اقدامات 
دوره ششــم مدیریت شــهری پرداخت و بیان کرد: امســال ۸ کیلومتر از 
پروژه بزرگ بزرگراه شــمالی افتتاح شــد و با توجه به بودجه مناسبی که 
برای این طرح تعیین شــده، ســال آینده شاهد افتتاح کامل آن خواهیم 

بود.
کیانی، اعتبار در نظر گرفته شــده از ســوی دولت و شــهرداری برای این 
پروژه را 7 هزار میلیارد عنوان کرد که نیمی از آن توسط دولت و نیم دیگر 

از سوی شهرداری تأمین خواهد شد.
وی، افتتاح ایستگاه Q در حوزه قطار شهری کرج و باغ موزه دفاع مقدس 
را از اهــداف آتــی این مجموعه ارزیابــی و بیان کرد: همه این پروژه ها از 

سالهای گذشته روی زمین مانده بود که هم اکنون در حال اجراست.

 افزایش احساس امنیت با اجرای طرح
 آرامش در شهر

نقــش اقتصــاد- اراک- 
عبــدی: رئیــس پلیس 
مبــارزه با مــواد مخدر 
استان از افزایش احساس 
امنیــت با اجــرای طرح 
آرامش در شــهر و جمع 
آوری 1۶1 خرده فروش 
و معتاد متجاهر و پرخطر 
و کشــف ۴۴ کیلو ۵۵۰ 

 گرم انواع مواد مخدر دراســتان مرکزی خبر داد.ســرهنگ  نورالدین ناظمی
 در تشریح جزئیات این خبر اظهار داشت: در اجرای طرح جمع آوری معتادان 
متجاهر، مأموران پلیس مبارزه با موادمخدر با همکاری عوامل انتظامی پس 
از اخذ دستور قضائی نسبت به جمع آوری معتادان متجاهر و پرخطر در  سطح 
استان اقدام کردند.رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان مرکزی افزود: در 
اجــرای ایــن طرح، پلیس با رعایت موازین شــرعی و قانونی و رعایت حقوق 
شهروندی وارد عمل شده و با ورود به محل های پاتوق افراد معتاد متجاهر و 
کارتن خواب که باعث سلب آسایش عموم شهروندان شده بودند آنها را جمع 
آوری کردند. سرهنگ ناظمی در پایان خاطرنشان کرد: پلیس با ادامه طرح 
آرامش در شهر با هدف بهبود وضعیت و جمع آوری معتادان متجاهر، با تمام 

توان آماده خدمتگزاری به هم استانی های فهیم می باشد.

اجرای پروژه احداث خط لوله ۸ اینچ گاز 
بهره برداری مارون ۳

نقش اقتصاد- خوزستان- 
حسین عسکری گراوند: به 
گــزارش روابط عمومی 
مناطق نفتخیز جنوب، 
بنا بــه اهمیت تکمیل 
اجرای پروژه احداث خط 
لوله ۸ اینچ گاز از کلاستر 
شــادگان تا واحد بهره 
برداری مارون ۳ که  منجر 

به جلوگیری از ســوزاندن روزانه بیش از 1۰ میلیون فوت مکعب گاز )معادل 
روزانه ۲ تا ۳ میلیارد تومان( در میدان شــادگان و کاهش گســترده و کنترل 
آلودگی زیســت محیطی خواهد گردید، بازدیدی از روند اجرای پروژه در روز 
پنجشنبه مورخ 1۰ اسفندماه 1۴۰۲ توسط مدیر محترم برنامه ریزی تلفیقی 
جناب مهندس ارشم، معاون محترم مدیر_ برنامه ریزی طرح ها و پروژه ها آقای 
آخونــد دزفولــی و معاون محترم مدیر_ طرح های نفت و گاز آقای ترنجی زاده 
با همراهی مجری پروژه آقای بیگلری و سایر عوامل اجرایی پروژه انجام گردید 
و رونداجرای کار از نزدیک مورد بازبینی قرار گرفت. همچنین با توجه به وجود 
معارضین متعدد محلی که منجر به ایجاد وقفه در بخش هایی از مسیر اجرای 
پروژه گردیده راهکارهای رفع معارضین توسط عوامل اجرایی پروژه و مسئولین 

بازدید کننده مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

 رشد 253 درصدی اجرای پرونده های دارای 
جزای نقدی در دادسرای قزوین

قزوین-  اقتصاد-  نقش 
آزاده مافی: دادســتان 
عمومــی و انقــلاب 
قزوین از رشــد ۲۵۳ 
درصدی رسیدگی به 
اجــرای پرونده هــا با 
موضــوع جزای نقدی 
در دادسرای عمومی و 
انقلاب قزوین خبر داد.

 حسین رجبی، دادستان عمومی و انقلاب مرکز قزوین در تشریح اقدامات 
اجرای احکام دادسرای عمومی و انقلاب قزوین، اظهار کرد: با راه اندازی 
۳ شعبه جدید اجرای احکام کیفری و یک شعبه اجرای احکام انقلاب، 
در مجموع ۹ شعبه اجرای احکام در دادسرای عمومی و انقلاب قزوین 
در حال فعالیت است که افزایش سرعت رسیدگی به پرونده ها را در پی 

داشته است.
وی ادامه داد: با افزایش شعب اجرای احکام میزان رسیدگی به پرونده ها 
با موضوع جزای نقدی با رشــد ۲۵۳ درصدی از ۲ هزار و ۲۳ مورد در 
سال گذشته به 7 هزار و 1۵۳ مورد در سال جاری رسیده است و میزان 
جزای نقدی ســال جاری نیز ۲۰ میلیارد تومان می باشــد که نسبت به 

سال گذشته ۶۰ درصد رشد به همراه داشته است.

رویداد

رئیس شورای اسلامی شهر کرج مطرح کرد:
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با وجود تغییر 
اقلیم و 
خشکسالی های 
پی در پی، 
اقدام های مؤثر 
قابل اجرا در 
زمینه مدیریت 
تولید آب انجام 
شده و تنها 
مدیریت تقاضا 
راهگشای 
سازگاری با کم 
آبی است
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نقش اقتصاد_همدان _پریزاد پاکدل: مجتبی حمزه رستگار 
بــا اعلام این خبر اظهار داشــت: قــراردادی در خصوص 
استقرار ایزو 1۰۰1۵ بین شهرداری و دانشگاه بوعلی سینا 
از اســتاندارد ســازی فرایند آموزشی کارکنان شهرداری 
همدان منعقد شد.وی با اشاره به اهمیت سرمایه نیروی 
انســانی در شــهرداری همدان افزود: هر ســازمانی برای 
دستیابی به اهداف از پیش تعیین شده خود نیازمند نیروی 
انســانی متخصص، خلاق و با انگیزه اســت که شهرداری 
همدان با پیاده سازی این فرایند در صدد ارتقای توانمندی 

ســرمایه نیروی انسانی و بهبود کیفیت و کمیت خدمات 
به شهروندان است.این مقام مسئول در حوزه برنامه ریزی 
افــزود: آموزش نقش محــوری در ارتقای توانمندی ها و 
انتقال دانش و مهارت و تقویت نیروی انســانی شهرداری 
در انجام وظایف محوله دارد و ارتقای ســطح آموزشــی 
کارکنان در دستور کار معاونت برنامه ریزی قرار دارد.حمزه 
رستگار با بیان اینکه این قرارداد دارای چندین فاز است 
گفت: مهم ترین مفاد این قرارداد شامل شناسایی نیازهای 
آموزشی، طراحی و برنامه ریزی آموزشی و اجرای آموزشی 

در چارچوب اســتاندارد ایزو 1۰۰1۵ و ارزیابی مســتمر 
آمدی آموزش می باشد.معاون برنامه ریزی و توسعه منابع 
انســانی شــهرداری همدان به فاز اول این قرارداد اشاره و 
تصریح کرد: فاز اول شــامل تعیین نیازهای آموزشــی با 
تحلیل نیازهای حوزه های شــغلی شــهرداری بر اساس 
نقش ها، وظایف، مســئولیت ها و اهداف سازمانی در حال 
اجــرا است.ســعید ترکمــان افزود: تاکنون نســبت به 
نیازسنجی 7۰ گروه شغلی با حضور ۲۵۰ نفر از کارکنان 

خبره در مشاغل تخصصی شهرداری انجام شده است.

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع انسانی شهرداری همدان خبر داد:

گام مهم شهرداری همدان در توانمندسازی سرمایه منابع انسانی با استقرار ایزو ۱۰۰۱۵

مدیریت تقاضا راهگشای سازگاری با کم آبی
مدیرکل روابط عمومی شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور مطرح کرد:

نقــش اقتصاد- قزوین- آزاده مافی: مدیرکل دفتر روابط 
عمومی و ارتباطات مردمی شــرکت مهندســی آب و 
 فاضــلاب کشــورگفت: بــا وجــود تغییــر اقلیــم و 
خشکســالی های پی در پی، اقدام های مؤثر قابل اجرا 
در زمینه مدیریت تولید آب انجام شده و تنها مدیریت 

تقاضا راهگشای سازگاری با کم آبی است.
مهدی بختی در جریان سفر یک روزه به استان قزوین 
و در جمع مدیران شــرکت آب و فاضلاب این اســتان 
افزود: اســتفاده از فناوری هــای نوین، وجود قوانین 
بازدارنــده و آموزش عمومی ســه ضلع عملیاتی یک 
مثلث برای اجرای پروژه مدیریت تقاضاســت و تغییر 
فرهنــگ و رفتار عمومی بدون در اختیار داشــتن دو 
عنصــر اول و تنهــا بــر پایه اطلاع رســانی و آموزش، 

اثرگذاری مورد انتظار را ندارد.
وی تصریح کرد: شرکت های آب و فاضلاب مردمی ترین 
شــرکت های خدمات رســان به مردم کشور هستند و 
یکی از کارویژه های مهم روابط عمومی، بازتاب مناسب 
این خدمات است.مدیرکل روابط عمومی آبفای کشور 
با اشــاره به اینکه هنر روابط عمومی تبدیل اطلاعات 
خام به محتوای قابل انتشــار و جذاب در جامعه است 
یادآور شد: اثرگذاری کار در حوزه روابط عمومی زمان بر 

است و نیازمند مطالعه و سنجش افکار است.
وی همچنین خاطر نشان کرد: اقدام های صورت گرفته 
در شرکت آبفای استان قزوین نظیر نرم افزار خدمات 
الکترونیک یارآب بسیار کامل و پاسخگو بوده و قابلیت 

تعمیم و کاربرد در کل کشور است.
در جریان این ســفر همچنین مدیر عامل شرکت آب 
و فاضلاب اســتان قزوین گفت: در زمینه امور روابط 
عمومی اقدام های مناســبی چــون تکمیل نرم افزار 
یــارآب، مدیریت دانش برای انتقال تجربه نیروهای با 
تجربه بالای ۲۸ سال به کارکنان جوان شرکت، جلسات 
هماهنگی و همدلی مدیران و کارکنان و کمیتی کردن 
مزایای کارکنان بر اساس فعالیت های آنان انجام شده 
است.داراب بیرنوندی همچنین افزود: در زمینه بازتاب 
خبری و اطلاع رسانی خدمات صورت گرفته به مردم 
هدف های مورد نظر در ادوار گذشــته حاصل نشــده و 
به دنبال افزایش کمی و کیفی عملکردها برای جبران 

آن به ویژه در فضای مجازی هستیم.
وی در ادامــه قــدرت اثر گــذاری فضای مجازی را بر 
مخاطبان بی نظیر عنوان کرد و یاد آور شــد: باید در 
عرصه فضای مجازی قدرتمند ظاهر شویم و تهدیدهای 
این فضا را به فرصتی برای آگاهی بخشی به مردم در 

زمینه خدمات انجام شده تبدیل کنیم.
گفتنی اســت در جریان سفر یک روزه مهدی بختی، 
مدیر کل دفتر روابط عمومی و ارتباطات مردمی شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور به استان قزوین از دفتر 
ارتباط با مشتریان )CRM( این شرکت بازدید شد و 
ناصــر لامعی، معاون درآمد و خدمات مشــترکین و 

مصطفی قاسمی، مدیر دفتر ارتباط با مشتریان شرکت 
آبفای استان قزوین گزارشی از عملکرد این واحد و نرم 
افزار یارآب ارائه دادند و در ادامه نیز بازدیدی از دفتر 
روابط عمومی شرکت مذکور صورت گرفت که در حین 
آن گزارشی از سوی سید محمد حسین ابوترابی، مدیر 

این دفتر ارائه شد.



آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140260316015000219 مورخ 1402/11/21 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان ثلاث باباجانی تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آقای محمد سبحانی اقدام فرزند ابراهیم به شماره ملی 5950040481 از شش دانگ یک باب مرغداری به مساحت 
4793/43 متر مربع واقع در روســتای گوگرد پلاک 32 فرعی از پلاک 209 اصلی گوگرد بخش کرمانشــاه خریداری 
مع الواسطه از عبدالعلی فقیهی زارع صاحب نسق پلاک مذکور محرز گردید.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول:  1402/11/30  - تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/12/14

 نادری رئیس ثبت اسناد و املاک شهرستان ثلاث باباجانی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رآی شماره 140260301055005925 مورخ 1402/12/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ملارد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای داود پارسافر فرزند ابراهیم بشماره شناسنامه925 کدملی 6449075619 صادره از نیشابور در یک 
قطعه زمین با بنای احداثی در آن  به مساحت 2229 متر مربع از پلاک 141 فرعی از39 اصلی واقع در ملارد صفادشت 
یوســف آباد قوام روســتای کوشکک نبش کوچه بهار خریداری از مالک رسمی آقای داود پارسافر)مالک مشاعی( 
محرز گردیده اســت .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که 
اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین  آگهی به 

مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
م / الف :1794

همایون خزایی رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رآی شماره 140260301055005927 مورخ 1402/12/12 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ملارد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای مسعود رنجبر فرزند محمد بشماره شناسنامه1706 کدملی 1290551413 صادره از اصفهان در یک 
قطعه زمین با بنای احداثی بصورت باغ  به مســاحت 1005 متر مربع از پلاک 2 اصلی واقع در ملارد قلعه فرامرزیه 
خیابان درختی خریداری از مالک رسمی آقای سهراب قهرمانی )زارع صاحب نسق( محرز گردیده است .لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین  آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند . بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

م / الف :1795
همایون خزایی رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رآی شماره 140260301055005902 مورخ 1402/12/10 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ملارد تصرفات مالکانه بلامعارض 

متقاضی خانم اعظم رضایی فرزند ســیدعباس بشماره شناســنامه262 کدملی 4910287892 صادره از شهریار 
ششــدانگ یک قطعه باغ محصور به مســاحت 11114/00 متر مربع- از پلاک 1589 فرعی از 37 اصلی واقع در ملارد 
صفادشت یوسف آباد قوام روبروی مسکن مهر قلعه خریداری از مالک رسمی آقای ایمان توللی محرز گردیده است 
.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین  آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد.
م / الف :1796

همایون خزایی رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی مفقودی
ســند کمپانی و ســند مالکیت )برگ سبز ( موتورسیکلت سیســتم وب تیپ مدل 1394 به رنگ مشکی به شماره 
موتور21420661و شماره بدنه 9411332 به نام مالک حسن صادق زاده به شماره ملی 0384071007و شماره پلاک 
قم 614-41243 ایران 16مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

) مفقودی مدارک خودرو(
برگ کمپانی خودروی ســواری پراید مدل 1383 به رنگ مشــکی به شــماره موتور 00717539 به شماره شاسی 
s1412283251769 به شماره پلاک 51 ی 467 ایران 17 به نام سمانه بیرامی به شماره ملی 4939970094 مفقود 
و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  ارومیه

) مفقودی مدارک خودرو(
 سند کمپانی و برگ سبز خودروی سواری سیستم پژو تیپ 405 جی ال ایکس آی 1/8   مدل 1387 به رنگ نقره ای 
متالیک به شــماره موتور 12486229812به شماره شاســی 40204608به شماره پلاک 97 ج 681 ایران 49 به نام 
یاسوج محسن کرمی اصل به شماره ملی 4220403329 مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

مدارک مفقودی خودرو

 سند و برگ سبز خودروی وانت دو کابین میتسوبیشی
 مدل 1992 به رنگ سفید به شماره موتور : 008341 

به شماره شاسی : 003173به شماره پلاک : 51- 233 ص  58
JPQA928S0Q2003173  : به شماره نقلیه

به مالکیت آقای : احمد فتحی مفقود و از درجه اعتبار ساقط 
کردستان میباشد.  
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تأثیر بارندگی های اخیر بر ذخایر آبی سدها 
 تهرانی ها ۱۵ درصد صرفه جویی کنند

ســخنگوی صنعت آب ایران گفت: ســدهای تهران هم نسبت به دو تا سه 
هفتــه پیش به طور نســبی وضعیت بهتری دارنــد اما هنوز نیاز به بارش 
بیشتری داریم و به شهروندان تهرانی همچنان توصیه به مدیریت مصرف 
آب داریم.عیسی بزرگ زاده در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره 
تأثیر بارندگی بر بهبود اوضاع ذخایر آبی سدها اظهار داشت: بارندگی در 
برخی مناطق در افزایش ذخایر سدها و منابع آبی تأثیر مثبت داشته است 
از جمله اینکه ســدهای منطقه بلوچســتان آبگیری خوبی داشته اند. وی 
افزود: در برخی مناطق مثل استان همدان و اردبیل وضعیت به طور نسبی 
مناســب اســت اما در برخــی مناطق مثل حوزه کرخــه همچنان عقب 
افتادگی های قابل توجهی را شاهدیم.سخنگوی صنعت آب ایران تصریح 
کرد: استان فارس، کرمان و هرمزگان تا این لحظه به لحاظ بارشی نیاز به 
بهبود جدی دارند.وی خاطرنشان کرد: سدهای تهران هم نسبت به دو تا 
سه هفته پیش به طور نسبی وضعیت بهتری دارند اما هنوز نیاز به بارش 
بیشتری داریم و به شهروندان تهرانی همچنان توصیه به مدیریت مصرف 
آب داریم. بزرگ زاده گفت: هنوز راه زیادی داریم برای بهبود اوضاع سدها 
بویژه سامانه شرق تهران داریم ولی مدیریت مصرف به ما کمک می کند.

وی تاکید کرد: در تهران به 1۰ تا 1۵ درصد مدیریت مصرف نیاز داریم و 
چشم امیدمان به همکاری شهروندان تهرانی است.

 طالبان مدعی تعهد به پرداخت حق آبه ایران شد

معاون سیاســی وزارت خارجه حکومت سرپرســتی افغانستان )طالبان( 
تاکید کرده است که امارت اسلامی متعهد به پرداخت حق آبه ایران مطابق 

معاهده سال 1۳۵1 است.
شــیرمحمد عباس اســتانکزای گفته است که در حال حاضر آب به اندازه 
رفع نیازمندی شهروندان افغانستان وجود دارد، نه مقداری که به سمت 

ایران رها شود.
وی همچنین گفته است که مشخص است که نسبت خشک سالی بر میزان 
بارش ها بیشتر است و اکثر اوقات باران و برف نمی باشد، اگر آب هم باشد 
به اندازه نیست که به ایران رها شود و همین مقدار مشکلات خود افغانستان 

را پاسخگو نیست.
استانکزای تاکید کرده که در صورت افزایش آب هلمند )هیرمند( و رفع 
چالش های شهروندان افغانستان در این زمینه، حق آبه ایران را پرداخت 
خواهند کرد. او همچنین در واکنش به انتقادهای برخی مقام های ایرانی 
در باره پرداخت آب می گوید که حکومت سرپرستی افغانستان هیچ گاه 
نمی خواهــد روابــط خود با ایران را به خاطــر آب از بین ببرد.وی افزود: 
»آن ها بعضی اوقات ســخنان تندی دارند، ما در مقابل این صحبت های 
تند چیزی نمی گوییم، تنها می گوییم که وقتی آب اضافه شود، به برادران 
ایرانی خود حق آبه را می دهیم.« اظهارات این مقام طالبان در حالی مطرح 
می شود که پیش از این حسن کاظمی قمی، نماینده ویژه رئیس جمهور 
در امور افغانســتان در گفت وگو با ایســنا، ابراز امیدواری کرد که در سال 
آبی جاری یعنی تا مهرماه شاهد وارد شدن آب از هیرمند به کشور باشیم.

وی یادآور شــد: مقامات طالبان از ابتدا مطرح کردند، متعهد به معاهده 
1۳۵1 هستند. سال گذشته به دلیل بی توجهی که صورت گرفت بخش 
زیادی از سیلاب ها به یک منطقه سرازیر شد که یکی از دلایل آن به سد 
کمال خان برمی گردد. از نظر کارشناسان سد کمال خان یک سد انحرافی 
اســت که ظرفیت آن کم اســت و به گونه ای ســاخته شده است که عمده 
آبی که از آن می آید، سیلاب است و گنجایش لازم را برای این حجم از 
ســیلاب ندارد و به ســمت منطقه شوره زار رها می شود. از طرفی درهای 
خروجی این ســد در جایی قرار گرفته اســت که زمین رو به روی آن در 

ارتفاع بالاتری قرار دارد.

موانع طرح 
اعطای  سهمیه
 به هر فرد

عرضه فردی بنزین در کیش منجر به 
کاهش مصرف نشد

طرح عرضه بنزین فردی که از دوســال پیش در 
جزیره کیش در حال اجرا اســت منجر به کاهش 
نشده است و بلکه مصرف را در این منطقه بالا برده 

است.
در دولت گذشته زمانی که بیژن زنگنه اعلام کرد 
که دیگر سهمیه بندی بنزین در کار نیست و مردم 
بــه هر میزان که بخواهند می توانند بنزین مصرف 
کنند کارشناســان انرژی پیش بینی کرده بودند 
کــه تولید داخلی بنزین کفــاف میزان مصرف را 
نخواهد داد و مســؤولان کشــور چاره ای ندارند تا 

حجم قابل توجهی بنزین وارد کنند.
انتقــادات مقــام معظم رهبری به این سیاســت 
نادرست موجب شد تا در سال ۹۸ دوباره سهمیه 
بندی ســوخت به مدار عرضــه بازگردد و مصرف 
کنندگان ملزم شوند تا با استفاده از کارت سوخت 
سوخت گیری کنند. همان زمان طرحی به عنوان 
طرح وان به منظور سامان دادن به مصرف سوخت 
بنزین در کشــور توسط عده ای کارشناس مطرح 
شد که اعلام شد به جای آنکه سهمیه به هر خودرو 
در نظر گرفته شــود باید ســهمیه به هر کد ملی 
تخصیص داده شود تا آن دسته از مردم که خودرو 

ندارند نیز از نعمت بنزین بهره مند شوند.
هدف از اجرای این طرح برقراری عدالت در میان 
جامعه بود تا هم مصرف را کنترل کند، هم قیمت 
بنزین اصلاح شــود و هم آن دســته از افرادی که 
خودرو ندارند نیز از یارانه بنزین بهره مند شــوند. 
اگرچه دولت دوازدهم زیر بار اجرای این طرح نرفت 
اما دولت سیزدهم با شرایطی اجرای آن را به صورت 
پایلوت در دو جزیره کیش و قشــم پذیرفت از این 
رو دو ســال پیش همزمان با روی کار آمدن دولت 

جدید این طرح در این دو جزیره اجرایی شد. اکنون 
بعد از دو ســال به نظر می رســد فرصت مناسبی 
باشــد تا اجرای این طرح مورد ارزیابی قرار گیرد 
که آیا اجرای آن موفقیت آمیز بوده است یا خیر.

در ابتدای این گزارش خوب اســت یادآوری شود 
که منشــأ این طرح چیست و چرا اساساً این طرح 
بایــد اجرایــی می شــد محمد جواد نوفرســتی 
کارشــناس انــرژی چندی پیــش در گفت وگو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه طرح یارانه بنزین 
به اشــخاص 1۰ سال است برای اجرای عدالت در 
جامعه ارائه شده، گفته بود: طی سال های گذشته 
طرحی مبنی بر یارانه بنزین به تمام اشخاص تقدیم 
مجلس شد زیرا افرادی هستند که به هیچ وجه از 
یارانه بنزین اســتفاده نمی کنند در حالی که باید 
ســاز و کاری تدوین شــود که همه از یارانه بنزین 

بهره مند شوند.
به گفته نوفرســتی طرح اعطای سهمیه به هر فرد 
عملًا اجرایی نمی شود زیرا زمانی که قرار بر اجرای 
این طرح بود باید با همان تعرفه ها انجام می گرفت 
اکنون شــرایط جامعه اجازه نمی دهد بنزین گران 
شــود و بــا همیــن ۶۰ لیتر بنزیــن موجود که به 
خودروهای شخصی تعلق می گیرد این سهمیه به 

جای خودرو به افراد تخصیص پیدا کند.
این کارشناس انرژی ادامه داد: برای جلوگیری از 
تــورم، گرانــی و بهانه جویی رانندگان تاکســی 
پیشــنهاد بر این اســت که سهمیه وسایل حمل و 
نقل عمومی تغییر نکند زیرا تغییر میزان ســهمیه 
بندی منجر به بهانه جویی و تورم زنجیروار خواهد 

شد.
وی ادامه داد: اکنون پیشــنهاداتی ارائه شده است 
که اصل موضوع را تحت الشعاع قرار می دهد یکی 
ایجاد سامانه ای برای فروش بنزین توسط افرادی 
اســت که خودروی شــخصی ندارند این موضوع 
دارای ایراداتی اســت زیرا حجم عرضه بالا است و 
نزدیک 1۰ میلیون خانوار فروشــنده می شــوند و 
مانند سهام عدالت قدرت مذاکره دست خریداران 

خواهد بود.
نوفرستی توضیح داد: این یارانه برای استفاده افراد 
بدون خودرو اســت اما اگر بخواهند در آن سامانه 
به فروش برســانند کســی به نرخ ۳ هزار تومان 
خریــداری نمی کند و قیمت ها پایین تر می آید اما 
اگر دولت خودش خریدار بنزین باشد موضوع فرق 

خواهد کرد.
طرحی که در کیش اجرا شد اما نتیجه نداد ��

پیگیری هــای صورت گرفته از نحوه عمل اعطای 
بنزین به هر فرد در جزیره کیش حاکی از آن است 
کــه اجرای این طــرح موفقیت آمیز نبود زیرا اولاً 
علاوه بر اعطای سهمیه ماهانه خودروها سهمیه ای 

جداگانه برای هر فرد به میزان ۲۰ لیتر نیز در نظر 
گرفته شده بود تا مشکلاتی برای افراد پیش نیاید.

ناگفتــه نماند که پیش از اجرای این طرح پایلوت 
نیز هیچ زیر ســاختی برای این موضوع در جزیره 
کیش آماده نشده بود و ظاهراً در یک تصمیم یک 
شبه قرار شده بود تا این طرح در دو جزیره کیش 
و قشم اجرا شود به همین دلیل مردم نیز از اجرای 

آن بی خبر بودند.
موضــوع دیگری که موجب شــد تــا این طرح با 
شکســت مواجه شــود این بود که سهمیه ها به هر 
فرد در کارتهای بانکی واریز شده بود و این موضوع 
که ســوخت گیری باید آنلاین باشــد خطراتی را 
ایجاد کرد ضمن آنکه انجام برای انجام این فعالیت 
نیازمنــد اینترنــت بود که ظاهــراً در زمان هایی 
اینترنــت قطع شــده بــود و برای ســوختگیری 
مشکلاتی ایجاد کرده بود از این رو سهمیه موجود 

در کارتهای سوخت به داد مردم رسیده بود.
موضوع دیگر عدم اقبال کیش وندان از اجرای این 
طرح بود زیرا عملًا خرید و فروش ســوخت انجام 
نمی شد و کیش وندان به دنبال فروش سهمیه های 
خــود حتــی با ایجاد ســامانه برخط نیز نبودند به 
همیــن دلیــل در مواقع ضروری و نیاز خود دولت 
ورود کــرده و ســهمیه مــازاد را بــا قیمت بنزین 
یارانه هــای خریداری می کرد و به متقاضی بنزین 

با همان قیمت یارانه ای می فروخت.
جمــع بنــدی این طرح حاکی از آن بود که میزان 
قابل توجهی ســهمیه بنزین در اختیار کیشوندان 
قــرار گرفتــه بود که مورد اســتفاده قرار نگرفت و 

اکنون نیز این سهمیه قابل رد گیری نیست.
خرید و فروش بنزین طرحی ناکام ��

در ابتدای اجرای این طرح حســین شمسیان راد 

سرپرســت معاونت فرهنگی و اجتماعی سازمان 
منطقــه آزاد کیــش اذعان کرد، در طرح باز توزیع 
بنزین، دولت برای نخستین بار به دنبال آن است 
که بدون گران کردن هزینه ســوخت، یارانه آن را 
به صورت مستقیم به تمام ایرانیان پرداخت کند.

به گفته این مقام مسؤول پیش تر بنزین بر اساس 
کارت ســوخت تنهــا به دارنــدگان خودرو تعلق 
می گرفــت و ۵1 درصــد ایرانیــان فاقد خودرو از 
منفعت مســتقیم آن بی بهــره بودند اما با اجرای 
طرح باز توزیع بنزین، ســهمیه ســوخت بر اساس 
شــماره ملی افراد به خانواده های دارای خودرو و 
فاقــد خودرو تعلــق می گیرد و همــه از منفعت 

مستقیم این خدمت بهره مند می شوند.
شمسیان راد اضافه کرد: بر اساس این طرح که تا 
اطلاع ثانوی به صورت پایلوت تنها در جزیره کیش 
اجرا می شود بر مبنای کد ملی افراد ساکن در این 
جزیره، اعتبار خرید ۲۰ لیتر بنزین به هر فرد ماهانه 
به حســاب بانکی سرپرســت خانواده ها تخصیص 
داده می شــود و سرپرســت می توانــد در صورت 
داشــتن خودرو این اعتبــار را صرف خرید بنزین 
کنــد و یــا آن را در ســامانه بنزیــن من به آدرس 
 https://www.benzineman.ir اینترنتی

به فروش برساند.
کیش انتخاب درستی بود؟ ��

البته برخی از صاحبنظران بر این باور تکیه زده اند 
کــه کیش گزینه مناســبی برای اجرای این طرح 
نبود چرا که جزیره کیش به عنوان یکی از مناطق 
آزاد همواره خودروهای لوکس و گران قیمت وجود 
دارد به همین دلیل گزینه جایگزینی برای کیش 
بایــد در نظر گرفته می شــد تــا ارزیابی بهتری از 

شرایط صورت می گرفت.

فاطمه صفری دهکردی
روزنامه نگار

در دولت 
گذشته زمانی 
که بیژن زنگنه 
اعلام کرد که 
دیگر سهمیه 

بندی بنزین در 
کار نیست و 
مردم به هر 

میزان که 
بخواهند 

می توانند بنزین 
مصرف کنند 
کارشناسان 
انرژی پیش 
بینی کرده 

بودند که تولید 
داخلی بنزین 
کفاف میزان 

مصرف را 
نخواهد داد و 

مسؤولان کشور 
چاره ای ندارند تا 

حجم قابل 
توجهی بنزین 

وارد کنند.

پتانسیل همکاری با عراق برای توسعه 
غرب کارون 

 

موضوع میادین مشــترک ایران و عراق چند ســال 
است که محل مذاکره مقامات دو کشور قرار گرفته 
و به دلیل اینکه روابط سیاسی تهران-بغداد خوب 

و مســتحکم بوده مسیر این همکاری بسیار هموار 
اســت و درواقع باید بتوانیم از یکپارچه سازی بهره 

ببریم.
در واقع میادین مشترک در منطقه خاورمیانه این 
پتانســیل را دارند که به سمت یک سرمایه گذاری 
به جای دو بار تزریق ســرمایه بروند و اکنون عراق 
فرصت مناســبی اســت که این کار انجام شود، در 
گذشته هم در این زمینه مذاکراتی انجام شده بود 
کــه کل میادین غــرب کارون را تحت عنوان یک 
قــرارداد بــا عــراق جلو ببریم و به طور مشــترک 
بهره برداری کنیم، اینکار منافعی برای هر دو طرف 
در پی دارد و باعث ســرمایه گذاری مناسب و کمتر 
در این میادین برای تولید، توسعه و استخراج بیشتر 

می شود.

به لحاظ مالی ما تحت تحریم بین المللی قرار داریم 
و عراق تحریم نیست، می شود قرارداد را به شکلی 
تنظیم کرد که عراق اپراتور پروژه باشد و پیکانکاران 
از هر دو کشور انتخاب و بکار گرفته شوند و منافع 
حاصــل از فــروش نفت را به میزانی که هر دو طرف 
سهمی از این میادین مشترک دارند بین دو طرف 
تقسیم کرد، به لحاظ فنی و اقتصادی هم می توانیم 
از همکاری های دو یا چندجانبه استفاده کنیم.یکی 
از دیگر از مزیت های همکاری مشــترک در میدان 
اینکه تولید از میادین مشــترک به ســمت تولید 
صیانتــی پیــش برود، اکنون تولید و برداشــت در 
بســیاری از میادین خاورمیانه غیرصیانتی است و 
این رویه منجر به این می شود که منافع طرفین به 
مخاطره بیفتد، در واقع با این اقدام سلامت و امنیت 

چاه ها حفظ شــده و از آسیب به مخازن جلوگیری 
خواهد شد.هر چند ایران تحت تحریم قرار دارد اما 
می توان مذاکرات قراردادی را به شــکلی پیش برد 
که عراق با شرکت ثالث وارد قرارداد شود و در این 
صورت می توانیم بدون مشــکل پروژه را اجرایی و 
پیــش ببریم. قبلًا در حوزه میدان رام مشــترک با 
بی پــی که خزانه داری آمریکا؛ ایران را تحریم کرده 
بود این تجربه را داشــتیم کــه با پیگیری حقوقی 
میدان راه اندازی شــد و مشــمول تحریم افک نشد 
اکنــون در غرب کارون با بهره برداری از این تجربه 
می شــود کار را دنبال کرد و تحریم ها را دور بزنیم، 
با این اقدام علاوه بر کاهش هزینه ها تولید صیانتی 
و البته برداشــت و تولید بیشــتری نیز از میادیبن 

خواهیم داشت.

علی بختیار 
کارشناس انرژی

ت
ش

ددا
یا

رویداد

تفاهم برای واگذاری بخشی از بازار انرژی 
روسیه به ایران

رئیس هیئت مدیره فدراســیون صادرات انرژی و صنایع وابســته ایران 
گفت: اگر طبق مذاکرات صورت گرفته با روس ها و مفادی که در تفاهم نامه 
قید شده آنها بتوانند بخشی از بازارهایی که دارند در اختیار ما قرار دهند 
و در بازارهای ثالث نیز حضور مشــترکی با ما داشــته باشــند بدون شک 
رونــق خوبــی برای بنگاه های اقتصادی مــا در حوزه نفت و انرژی فراهم 

خواهد شد.
حمیدرضا صالحی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره امضای 
تفاهم نامه با روس ها در بخش انرژی اظهار داشــت: ما در این تفاهم نامه 
قصــد داریــم که ظرفیت هــای خودمان را به لحاظ فنــی، تکنولوژی و 

حوزه هایی همچون نفت، گاز و برق تجدیدناپذیر که در آن فعال هستیم 
به طرف روســی معرفی کنیم چراکه تمام تلاش خودمان را برای ارائه 
بهتریــن متریال و خدمــات در این حوزه ها جمع آوری کردیم و در حال 
حاضر زمان ارائه این خدمات از طریق کشورهایی چون روسیه به بازارهای 

جهانی فرا رسیده است.
وی افــزود: اگــر طبق مذاکــرات صورت گرفته با روس ها و مفادی که در 
تفاهم نامه قید شده آنها بتوانند بخشی از بازارهایی که دارند در اختیار ما 
قرار دهند و در بازارهای ثالث نیز حضور مشترکی با ما داشته باشند بدون 
تردیــد رونــق خوبی برای بنگاه های اقتصــادی ما در حوزه نفت و انرژی 
فراهم خواهد شد.رئیس هیئت مدیره فدراسیون صادرات انرژی و صنایع 
وابسته ایران با بیان اینکه بیش از 7 هزار بنگاه اقتصادی در کشور ما در 
حوزه انرژی فعال هســتند تصریح کرد: این نهادها نیاز به پشــتوانه برای 

حضور در بازارهای خارجی دارند چراکه رویکردها و اهداف آنها در داخل 
کشور اشباع شده و باید به سمت بازارهای جهانی حرکت کنند از این رو 
اگــر روس هــا همانطور که در حرف متعهد شــدند در عمل نیز همراه ما 
باشــند ما می توانیم در جهت انتقال تکنولوژی و دانش فنی همراه آنها 
باشیم تا بتوانیم در حوزه انرژی در بازارهای جهانی حضور پیدا کنیم.وی 
خاطرنشــان کــرد: مــا می توانیــم در برخی از حوزه هــا مثل LNG و 
نیروگاه های سیکل ترکیبی و بخاری از توانمندی روس ها استفاده کنیم 
کــه امیدواریم در قالب این تفاهم نامه این اهداف محقق شــود.صالحی 
تاکید کرد: ما باید در عرصه انرژی قطعاً بین المللی شویم تا بتوانیم سهم 
بیشــتری در بازارهای جهانی داشــته باشیم از این رو یکی از بخش های 
فعالیت ما در این راســتا کار با روس ها اســت که ما امیدواریم بتوانیم با 

wتوجه به رویکردهای دو کشور در این زمینه موفق باشیم. 
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r



دوشنبه- 14 اسفند ماه 1402 - سال هفتم- شماره 1761

www.naghsheeghtesadonline.ir

آدرس:  تهران - میدان فاطمی -  خیابان فاطمی به سمت خیابان 
ولیعصر- کوچه غزالی پلاک ۶ طبقه ۳- واحد 1۰

شماره تــماس و نمابر: ۸۸۹1۸۰۵7 - ۸۸۹۶7۶۹۰  
بازرگانی: ۰۹۳۳71۹۰۸۸1
 کدپستی: 1۴1۵۸۹۴۸1۳

 naghsheeghtesad@gmail.com:آدرس ایمیل
لیتوگرافی وچاپ: شاخه سبز

 دبیر سرویس ایران و جهان: سامان سفالگر  دبیر سرویس راه و مسکن:  سید محسن بهره دار دبیرسرویس  بازار مالی: فاطیماه میرزایی دخت 
دبیرسرویس   اقتصاد و بازار: صدیقه بهزاد پور دبیر سرویس جامعه: فاطمه دیانی  دبیرسرویس  ایران و جهان:  مرضیه خوشکار 
دبیرسرویس   نفت وانرژی: نعیم نوربخش گفت وگو : محبوبه بیدکی  خبرنگاران آزاد: اعظم السادات هراتی-  مجتبی رحیمی 

وحید حاج سعیدی- پژمان صالحی- سعید قصابیان- نسرین هزاره مقدم - داوود سلیمانی- زهرا ترابی
گرافیک و صفحه آرایی: رامین خسروی   پشتیبانی سایت:  امید فرمانی  ناظر چاپ: مصطفی حسن زاده

روزنامه سراسری اقتصادی - اجتماعی نقش اقتصاد     صاحب امتیاز و مدیر مسئول:  امیر دیانی

        مدیر بازرگانی: آرزو صبوری     شهرستان ها:  مرضیه خوشکار
  سردبیر: زهره دیانی            قائم مقام مدیرمسئول: محیا سادات بهره دار                         

برگ آخر
8

سیروان قادري -  مدیر سازمان حمل و نقل شهرداری سردشت - محمد رضا سعیدزاده- شهردارسردشت

 

ســازمان مدیریت حمل و نقل شــهرداري سردشت به استناد بند  03 مصوبه شماره 94  
مورخه 1402/10/07 شوراي محترم اسلامي شهر و نامه شماره 3-68 مورخه 1402/10/20  
هیئت محترم تطبیق مصوبات فرمانداری شهرســتان سردشت و برابر بندآخر مصوبه 
شــماره815/2 مورخ1401/08/11 شورای محترم سازمان و صورتجلسه اعضای محترم 
شورای ترافیک با رعایت مادتین 5 و6 آیین نامه مالي شهرداري ها و رعایت کامل مفاد 
تبصره 1 ماده 95 قانون تشکیلات و وظایف و انتخاب شوراهاي اسلامي کشور و انتصاب 
شــهرداران مصوب 96/04/20 و قانون منع مداخله کارمندان در معاملات دولتي  و برابر 
ماده 84 قانون شهرداري ها موسسات وابسته به شهرداري ها از قبیل لوله کشي - آب 
_ برق _ اتوبوســراني،  در نظر دارد مجوز واگذاری 20 خط تاکســی جهت ارائه خدمات 
مســیر سردشــت - کیله زیر نظر سازمان حمل و نقل از طربق آگهی مزایده عمومی به 

شرکتهای واجد شرایط واگذار نمایید :
1- برگزاری مزایده صرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد و تمامی مراحل 
فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، ارائه تضمین شرکت در مزایده)سپرده(، 

ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکت ها در بستر سامانه امکان پذیر می باشد.
2- برد عمومی سامانه تدارکات الکترونیکی دولت:  www.setadiran.ir می باشد.
3- علاقمندان به شــرکت در مزایده می بایســت جهت ثبت نــام و دریافت گواهی 

الکترونیکی)توکن( با شماره تلفن 41934-021 تماس حاصل فرمایند.
4- محل و زمان دریافت اســناد: متقاضیان می توانند از مورخ 1402/12/14 حداکثر تا 
مورخ 1402/12/16 به ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت و در صورت نیاز به ســازمان 
مدیریت حمل و نقل شهرداری سردشت واقع در میدان شهدای هفت تیر مراجعه نمایند.
5- قیمت پایه واگذاری هر کدام امتیاز برابر تعرفه بهای خدمات ســازمان حمل و نقل 

سردشت عوارضات محلی مبلغ 600/000/000 میلیون ریال می باشد.
6- شرکت کننده در مزایده امتیازهای تاکسی  بایستی سپرده شرکت در مزایده را به 
مبلغ 600,000,000 ریال به حساب  سپرده سازمان حمل و نقل شهرداری سردشت نزد 
بانک ملي شعبه سردشت به شماره  0110166285005 واریز نماید و فیش آن را بهمراه 
مشخصات شرکت و گواهی ثبت شرکت و اساسنامه شرکت و شناسنامه و کارت ملی 
و پیشــنهاد قیمت بصورت جداگانه تا مورخه 1402/12/27 در ســامانه مذکور ثبت و 

بارگذاری نمایند 0

7- خط فوق جهت ارائه خدمات در مسیر سردشت- کیله زیر 
نظر سازمان حمل و نقل شهرداری  می باشد .

8- شــرکت برنده یا برنده گان  بایســتی مبلغ را بصورت نقداً به حساب درآمد سازمان 
حمل و نقل نزد بانک ملی واریز نمایند 0 

9- شرکت کننده یا شرکت کنندگان باید دارای گواهی ثبت و مجوزات مربوطه باشد . 
10- پرداخت هرگونه مالیات فروش و واگذاری فوق برابر قوانین و مقررات موجود تعلق 
گیرد برعهده خریدار )برنده مزایده( خواهد بود و در صورت لزوم می بایســت به اداره 

دارایی مراجعه و از این لحاظ تسویه حساب نمایید.
11- متقاضیان بایستی نرخ پیشنهادی را بدون لاک گرفتگی و قلم خوردگی قید نمایند 

و به پیشنهادات مخدوش و قلم خورده ترتیب اثر داده نخواهد شد.
12- برنــده و یا برندگان مزایده موظف به رعایت کلیه مقررات ســازمان حمل و نقل و 

مقررات جاری کشور می باشند.
13- محدوده خدمات  می بایســت صرفاً در مســیر سردشت - کیله و  برابر آیین نامه 

سازمان و مورد تایید اماکن عمومی باشد.
14- ســازمان مدیریت حمل و نقل شــهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است و به 
پیشنهادات مشروط و فاقد سپرده و ناخوانا و مخدوش ومبهم ترتیب اثر داده نخواهد شد.
15- جلسه بازگشایی پاکت ها راس ساعت 13/30 روز یکشنبه  مورخ 1402/12/27  در 

محل سالن جلسات شهرداری برگزار می گردد.
16- از تاریخ بازگشــایی و اعلام نتایج، برنده مزایده  موظف اســت ظرف مدت 7 روز به 
منظور امورات اداری  به برد ســامانه و همچنین سازمان مدیریت حمل و نقل شهرداری 

سردشت مراجعه نمایند.
17- سپرده برندگان اول تا سوم هر یک از متقاضیان  تا زمان واگذاری اسناد مربوطه در 
حســاب ســپرده سازمان باقی خواهد ماند و در صورت خودداری برنده اول ضمن ضبط 
سپرده ایشان ، مجوز واگذاری خط به شرکت دوم  به برنده دوم واگذار  خواهد  شد  و در 
صورت انصراف ایشان نیز ضمن ضبط سپرده ، مجوز واگداری به برنده سوم واگذار خواهد 

شد و در صورت انصراف نفر سوم نیز سپرده ایشان ضبط می گردد.
 18- هر گونه هزینه مربوط به چاپ آگهی در جراید و سامانه ستاد بعهده برندگان مزایده 

 می باشد.            

 آگهی  تجدید مزایده واگذاری 20 خط تاکسی   نوبت دوم
شماره :1198/02

تاریخ: 1402/12/13

جمعیت و توســعه کیفی حمل و نقل

به کار بســتن اســتراتژی های مدون و ابراز خلاقیت، 
نوآوری، بهبود روشها، ارتقای کیفیت، توسعه و سرمایه 
گذاری های بلند مدت و ... کلید حل بسیاری از مسائل 
حوزه هــای مختلف مدیریتی برای صنایع کشــورها 
معرفی شده است. این مهم جز در پرتو حکمرانی مؤثر 
برای حل مســائل و پاســخ به چالش هــای صنعتی، 
خدمــات و محصــول مطلــوب میســر نخواهد بود. 
حمل ونقــل ریلــی یکی از شــاخصه های مهم اقتدار 
اقتصادی در کشورها محسوب می شود. امروزه صنعت 
حمل ونقــل ریلــی با مســائل متنــوع و متفاوتی در 
بخش های مدیریتی و فنی روبروست لذا برای ارتقای 
ســطح کیفــی خدمــات راه آهن، مدیــران ناگزیر از 
انعطاف پذیری برای ایجاد پیوند مؤثر با محدودیت های 
مرتبط با منابع مالی هستند. در این راستا بهره گیری 
از مدل هــای حکمرانــی خوب یکی از راه های کاهش 
مشــکلات و افزایش ســهم بازار برای این صنعت بوده 
است. در نظام های حکمرانی تأکید بر ترکیب متناسب 
مدیریــت ریلی بــا جامعه باید اولین هدف برای تولید 
بهینه خدمات راه آهن باشد. مدیریت عالی حمل ونقل 
ریلی با توجه به کمبود نقدینگی و ســرمایه های نقد 
شــونده بکوشد در تعامل خود با بخش های خصوصی 
و دولتــی در چارچــوب سیاســت های حاکمیتی در 
راستای رونق خدمات و افزایش سهم بازار ارتباط مؤثر 

و پیوستگی اثرگذار ایجاد نماید.
طبیعتاً توســعه ریلی نیازمند توجه به عواملی ازجمله 
سیاســت های دولت، شیوه مشارکت بخش خصوصی و 
توجه به روند جهانی شدن و تأثیر آن بر توسعه حمل ونقل 
ریلی اســت. در رویکردهای سنتی دولت ها ارائه دهنده 
خدماتی چون رفاه و امنیت بوده اند که رشد راه آهن به 
ابعاد رفاهی جامعه منتهی می شود اما در نگرش مدرن 
دولت یک نهاد تســهیلگر برای توســعه و بهبود شبکه 
ریلی اســت. از سوی دیگر توسعه شهرها و چالش های 
مرتبط با ترابری کالا و مسافر ضرورت بهره وری از طریق 
استقرار شیوه های نوین حکمرانی را ضروری می سازد. 
گســتردگی و تنوع مناطق جغرافیایی تحت پوشــش و 
لزوم ایجاد محیطی مولد برای ایجاد کارایی و بهره وری 
در راســتای افزایش ســهم بــازار حمل ونقل ضروری 
می ســازد. ازاین رو طراحی و استقرار راهبردهای بهبود 
شــبکه ریلی بیش از گذشته ضروری می نماید. در این 
خصوص راهبردهای جامعه محور، راهبردهای سرمایه 
محور و راهبردهای آینده محور برای توســعه راه آهن، 
اهــداف ملــی را برای رفاه عمــوم مدنظر قرار می دهد. 
حکمرانــی ریلی نگرشــی بیرون گرا دارد که شــامل 
فرآیندهای رشــد و توسعه راه آهن است. تغییر رویکرد 
دولت برای ایجاد بهره وری در راه آهن مســتلزم ایجاد 
تغییری است که در آن نقش بخش خصوصی در تأمین 
منابع مالی و سیاســت های مرتبط با حمایت از رشــد 
علاوه بر مالکیت در مدیریت نیز برجسته می گردد. در 
این بین اعمال حکمرانی در زمینه های ریلی به جایگاه 
نوآوری و خلاقیت در چرخه بهره وری و افزایش سطح 
کیفیت خدمات مســتلزم توسعه چشم اندازها، تقویت 
شــبکه های نوآور در میــان بخش های مختلف صنعت 
حمل ونقل ریلی، تأمین منابع مالی، مدیریت یکپارچه 
حمل ونقل عمومی و ایجاد ائتلاف میان سه نهاد دولت، 
جامعه و بخش خصوصی برای اداره راه آهن در راستای 
پاســخ گوئی به مقتضیات جامعه را نشــان می دهد که 
این مهم نیز از طریق پیش بینی نیازها و خواســته های 
عمومی مردم و ارائه برنامه برای گســترش شبکه ریلی 
متناسب با شهرهای در حال رشد بر اساس خواسته های 
گروه های ذی نفع اســت. سیاست های تمرکززدایی از 
ســوی دولــت و ایجاد ظرفیت برای رونق بخشــی به 
وضعیت حمل ونقل و نیل به مدیریت شــبکه ریلی در 
راســتای برآوردن خواســته های شــهروندان است. 
حکمرانی خوب در بخش صنعت حمل ونقل ریلی ناظر 
بر اهتمام دولت در برآوردن خواسته های شهروندان از 
طریق ایجاد بســترهای اجتماعی در این حوزه با بهره 
گیری از پتانســیل بخش خصوصی اســت. تنها در این 
صورت اســت که ســایر کنشــگران از منافع حاصل از 
بهره وری در صنعت حمل ونقل ریلی بهره برده و از رشد 
در این عرصه حمایت و پشتیبانی می نمایند و نخبگان 
نیز می کوشــند با بهره گیری از ظرفیت های حکومت و 
بخش خصوصی از طریق ایجاد کارایی و مزیت رقابتی 
در این عرصه، معادله را به سود صنعت حمل ونقل ریلی 
تغییر دهند نیل به اهداف بهره وری برای یک حکمرانی 
خوب ویژگی های قابل تصوری از جمله توافق گرا بودن، 
اثربخشــی و کارایی، پاســخگو بــودن، قانون مداری، 
شــفافیت، مشارکت و مسئول بودن صنعت حمل ونقل 
ریلی درون شــهری و برون شهری و فرایندها همکاری 
دولت، در چارچوب یک کنش جمعی مقدور می ســازد 
که درنتیجه اعتماد، انسجام و روابط متقابل را استحکام 
می بخشــد. دراین بین صنعت حمل ونقل ریلی به عنوان 
یکی از زیرساخت های اصلی کشور برای جابجایی کالا 
و مســافر در تمامی جغرافیای کشــور نیازمند توسعه 
ظرفیت و جذب بیشــتر کالا و مســافر اســت که بتواند 
چالش های کشور را در شرایط تحریم از طریق طراحی 
ســازوکارهای مناســب حکمرانــی و افزایش ظرفیت 
اقتصــادی، رفاهــی، امنیــت و ایمنی بهبود بخشــد. 
حکمرانی سالم دربرگیرنده ویژگی های هنجاری، فنی 
و عقلائی است که ارزش های ساختاری جامعه را لحاظ 
نموده و به هماهنگی و ارائه خدمات مؤثر برای جامعه 

منتهی می گردد.

سید ابوالفضل بهره دار 
روزنامه نگار

عکس روز
 حمل اجساد با گاری در نوار غزه/ خبرگزاری فرانسه ��

 »در بخش باهوکلات یک پدر و پسر دو شبانه روز در 
رودخانه بالای یک درخت خودشــان را نگه داشتند، 
بارها درخواست بالگرد کردیم اما متاسانه هیچکدام از 
ارگان های عزیز حاضر نشدند بالگرد بفرستند تا جان 
این پدر و پسر را نجات دهند.« این جملات را رئیس 
شــورای اســلامی بخش باهوکلات بــه خبرآنلاین 
می گوید، بخشی که روستاهای آن طی روزهای گذشته 
در محاصره ســیل بودند. حصری که هنوز هم ادامه 
دارد اما از نیروی امدادی خبری است حداقل بخش های 
مرزی شهرســتار دشــتیاری چنین وضعیتی دارد.

علی بخش شه بخش سرنوشت پدر و پسر را نه به امداد 
نیروهای دولتی اما به مدد کمک های مردمی گره زد، 
او می گوید که »اهالی دســت بکار شــدیم تا به کمک 
یــک قایــق آن ها را نجات دهیــم، آن ناخدا هم وقتی 
نگرانی و گریه های خانواده این پدر و پسر را دید گفت 
اگر خودم غرق شــوم حتماً این ها را نجات می دهم، 
ناخدا همت کرد و این پدر و پســر را از ســیل رودخانه 
نجات داد و تحویل خانواده شــان داد، آن ها می گفتند 

مرگ را با چشمان خودمان دیدیم.«
مردم نجیب ما با تراکتور رفتند رأی دادند، حقمان  ��

این نبود
چند روزی هســت که سیل در روستاهای سیستان و 
بلوچســتان جاری شده اســت، جریان بارشی ای که 
بدموقع بر سر مردم این منطقه بارید تا بیشتر از گذشته 
کســی حواســش به سیستان و بلوچســتان نباشد، 
به گزارش رســانه ها از هفتم اسفند بارندگی ها در این 
اســتان زندگی روستا نشینان را متأثر کرده تا آن ها با 

آب محاصره شوند،
احســان چهکندی، فعال اجتماعی که برای کمک به 
سیل زده ها در سیستان و بلوچستان است به خبرآنلاین 
می گوید: »ما در منطقه تلنگ هستیم، یکسری روستا 
هفت روز بدون امداد بودند، روستاهایی داریم که هشت 
روز پشــت آب هســتند، در این مناطق نیاز به امداد 
هوایی اســت، روزهای سه شــنبه و چهارشنبه هفته 
جاری هشدار هواشناسی برای منطقه صادر شده است، 
اگر این روزها بارنگی شود وضعیت روستاهای منطقه 
خیلی سخت خواهد شد، چرا که روستاهایی که هنوز 

امدادرســانی نشدند مواد غذایی شان روبه پایان است 
و باید قبل از این که وضعیت بحرانی شود به آن ها مواد 

غذایی برسد.«
وضعیت مشــابهی که شه بخش، از روستاهای بخش 
باهوکلات توصیف می کند: »در بخش باهوکلات 7۴ 
روســتا داریم، در این بخش هنوز مســیر 1۵ روســتا 
مســدود اســت و هیچ دسترســی وجود ندارد ولی 
متاسفانه تا این لحظه هیچگونه خدمات امدادرسانی 

انجام نشده است.«
او می گوید که: »در روســتاهایی که در مســیر جاده 
اصلی بودند مردم نجیب با وجود مشکل سیل خودشان 
را با تراکتور به صندوق های رأی رســاندند، حق مردم 
ما این نیســت که با این وضعیت در در محاصره ســیل 
باشند و به آن ها خدمات رسانی نشود، آن هم مردمی 
که در سرمای هوا و در شرایطی که آب در خانه های شان 

بود به نظام وفادار بودند و آمدند رأی دادند.«
او دربــاره نبود نیروهای امدادی ادامه می دهد: »یک 
پســر جوان در ســیل گرفتار شده بود، سعی کردیم با 
یک قایق او را نجات دهیم، حدود 7۰ کیلومتر با قایق 
در بستر رودخانه حرکت کرد تا این پسر را نجات دهد، 
علی رغم این که این جوان را سوار قایق کردیم اما وقتی 
به بهداری رســاندیم جوان را از دســت دادیم، او فوت 
کــرده بود. پیکر پســر را با تراکتــور جابه جا کردیم و 

تحویل خانواده اش دادیم.«
رئیس شــورای اســلامی بخش باهوکلات می گوید: 
»استان های همجوار حاضر نشدند برای امدادرسانی 
به مردم نجیب ما حتی یک بالگرد بفرســتند تا جان 
مردم را نجات دهد، تا این لحظه که من با شما صحبت 
می کنم مسیر دسترسی به روستاها از بین رفته، پل های 
گِلی ریزش کرده و مردم شــرایط ســختی را تحمل 
می کنند. دیروز یک بالگردی در فراز آسمان بود، وقتی 
پرسیدیم متوجه شدیم گویا در آن یکی از وزا با مقامات 
استانی حضور داشتند، فقط در آسمان یک دور زدند 
و رفتند، اما متاسفانه حاضر نشدند پایین بیاییند و از 
نزدیک وضعیت سیل زده مردمانی که با تراکتور پای 

صندوق های رأی رفتند را ببینند.«
احتمال سیل مجدد در سیستان و بلوچستان ��

درکنار نیروهای مردمی برای کمک رســانی به مردم 
ســیل زده، نهادهای امدادی هم هســتند، اما به نظر 

می رســد باتوجه به وســعت استان و ســیل، نیاز به 
امدادرسانی بیشتری باشد تا همه بتوانند از این خدمات 
بهره ببرند. عبدالباســط وحدتی، معاون امدادونجات 
جمعیت هلال احمر شهرستان چابهار به خبرآنلاین 
می گوید: »دو بالگرد در منطقه مســتقر هســتند تا به 
روستاهای محاصره شده در آب از طریق امداد هوایی 
اقلام مورد نیاز را برسانند. برخی روستاها هم که مسیر 
دسترسی به آن ها باز شده است با استفاده از ماشین 
امداد رسانی می شوند، مردم هم همکاری می کنند و 

به یکسری روستاها امدادرسانی می کنند.«
او ادامه می دهد: »تیم های امدادی ۵ استان با تجهیزات 
کامل به ما ملحق شدند، هر کدام در بخش های مختلف 
مستقر می شوند و تا آخرین لحظه کنار مردم هستند. 
روزهای اولِ بارنگی مســیر دسترســی به حدود ۴۰۰ 
روستا مسدود بود، اما روزهای بعدی که آب فروکش 
کرد حدود ۲۰۰ روستا در محاصره آب بودند، در این 
روزها روستایی که مسیر دسترسی به آن مسدود شده 
باشــد خیلی کم است، شاید حدود ۲۰ الی ۳۰ روستا 
این وضعیت را دارند، آن هم روســتاهایی که بیشــتر 
سمت شهرستان دشتیاری، یا بخش باهوکلات هستند 
همچنان در مســیرهای دسترسی محدودیت وجود 
دارد.«طی روزهای آینده بارش مجدد باران در منطقه 
سیســتان و بلوچســتان پیش بینی می شود. محسن 
حیدری به رسانه ها گفته که »از صبح سه شنبه تا بعد 
ظهر چهارشنبه 1۵ تا 1۶ اسفندماه، در شهرستان های 
زرآباد، فنوج، لاشار، قصرقند، نیکشهر، سرباز، راسک، 
کنارک، چابهار، دشتیاری، رخداد بارش باران، برخی 
نقــاط رگبار رعد برق و احتمال بارش تگرگ و تندباد 
لحظــه ای به ویــژه جنوب غرب اســتان پیش بینی 
می شود.«اگر قبل از شروع بارش مجدد به اهالی این 
روســتاها امدادرسانی نشــود وضعیت آن ها در سیل 
احتمالی چند روز آینده سخت خواهد شد. دراین باره 
وحدتی به خبرآنلاین می گوید: »برای همین تیم های 
استان های دیگر را وارد شهرستان کردیم تا ستادهای 
بحران فرعی برای ما درست کنند، امیدواریم مشکلی 
پیــش نیاید، نیروهای امــدادی ما در بخش هایی که 
تحت تأثیر بارندگی هست مستقر می شوند تا بارندگی 
تمام شود، به احتمال زیاد بالگردها در منطقه بمانند 

تا وضعیت امدادرسانی مشخص شود.«

کسی حواسش به سیستان و بلوچستان هست؟!
سوگواره  سیستان

گزارش

اعلام آمادگی کنسرسیومی از قطعه سازان برای خرید خودروسازان
سایه سنگین دلبستگی دولت به سهام خودروسازان

حــدود 1۸ مــاه از شــهریور 1۴۰1 کــه قرار بود در این تاریخ و بنابر دســتور 
رییس جمهور، واگذاری مدیریت دولتی شرکت های خودروسازی ایران خودرو 
و سایپا به بخش خصوصی تعیین تکلیف شود، می گذرد و حالا با نزدیک شدن 
به پایان ســال 1۴۰۲ نه تنها این دســتور عملی نشــده که شنیده ها حاکی از 
خیز دولت برای تغییر یکی از مدیران عامل دو شــرکت بزرگ خودروســازی 
اســت.بحث واگذاری سهام خودروســازان به یکی از سؤالات ثابت از احسان 
خاندوزی، وزیر اقتصاد و ســخنگوی اقتصادی دولت تبدیل شــده است. او به 
تازگی در جمع خبرنگاران بار دیگر به این ســؤال پاســخ داده است. خاندوزی 
گفته اســت که »دولت به طور مســتقیم در یک شرکت ۶ درصد و در شرکت 
دیگر 17 درصد سهام خودروسازی دارد، بقیه سهام ها به شکل تو دلی وجود 
دارد. آنچه اولویت ما اســت این اســت که در حوزه مدیریت تمام بخش های 
صنعتی از جمله صنعت خودرو از ظرفیت های بخش غیردولتی که مدیریت 
چابک تر و بهره ور است استفاده کنیم.« وزیر اقتصاد همچنین گفته »بعد از 
این که موانع ســهام مرتفع شــد در مورد واگذاری سهام هم اقدام خواهد شد. 
چون در وثیقه برخی بانک ها بوده باید از ذیل وزارت صنعت آن را خارج کنند 
یا وثیقه جدیدی به بانک ها بدهند که ســهام خودروســازان آزاد شود. اولویت 
ما ابتدا تغییر مدیریت و سپس مالکیت است.« وزیر اقتصاد در حالی می گوید 
اولویت دولت تغییر نوع مدیریت خودروســازی های بزرگ و ســپس مالکیت 
اســت که هیــچ اقدامی در خصوص واگذاری مدیریت دولتی شــرکت های 
خودروسازی ایران خودرو و سایپا در جریان نیست و حتی زمزمه هایی مبنی 
بر تغییر مدیرعامل سایپا توسط دولت به گوش می رسد. احمد نعمت بخش، 
دبیر انجمن خودروســازان ایران در مورد واگذاری ســهام دو شــرکت بزرگ 
خودروســازی به خبرنگار اقتصاد آنلاین می گوید: جلسات متعددی در مورد 
خصوصی سازی صنعت خودرو با حضور وزیر اقتصاد، رییس سازمان بورس، 
اســتادان دانشــگاه و بخش خصوصی و خصولتی صنعت خودرو برگزار شده، 
بحث های مفصلی انجام و نظراتمان را مطرح کردیم، دولت صحبت های دست 
اندرکاران صنعت خودرو را شنید، اما همچنان در عمل اتفاقی رخ نداده است.

نعمت بخش افزود: در آن جلسات گفتیم که شرط خصوصی سازی این است 
که دولت از قیمت گذاری دســتوری دســت بکشد. حتی پیشنهاد دادیم اگر 
دولت می خواهد سهام خود را در ایران خودرو و سایپا نگه دارد، مانعی ندارد، 
اما به میزان سهام خودش دخالت مدیریتی کند. وی ادامه داد: دولت می تواند 
سهم ایران خودرو و سایپا را به مزایده بگذارد و شرایطی هم برای خریداران 
سهام خودروسازی ها قائل شوند تا خریدار از دست اندرکاران صنعت خودرو 
باشد و این طور نباشد که به هر کسی که توانایی مالی داشت و از راه رسیده 
بود و نابلد بود، بفروشــند.دبیر انجمن خودروســازان ایران اظهار داشت: لازم 
است که قراداد کاملی میان خریداران و دولت منعقد شود و طرفین یک سری 
تعهدات را قبول کنند. خریداران سهام ایران خودرو و سایپا، باید تعهد بدهند 
که کیفیت خودرو بهبود پیدا کند، نیاز جامعه برآورده شود، صادرات داشته 
باشند و در قبال آن هم باید قیمت گذاری دستوری حذف و ارز مورد نیازشان 
تأمین شود.به گفته نعمت بخش، سهام خودروسازان باید به کسانی که اهل 
فن و خودرو هســتند، واگذار شــود؛ برای مثال کنسرسیومی از قطعه سازان 

می توانند این سهام را بخرند. 

سرعت عجیب اینترنت ماهواره ای

ایلان ماســک، مدیرعامل شــرکت اسپیس ایکس، با انتشار پستی در شبکه 
اجتماعی ایکس از دســتیابی به ســرعت دانلود 17 مگابایت بر ثانیه توســط 
اینترنت ماهواره ای خبر داد.با اعلام خبر جدیدی از ســوی ایلان ماســک، 
مدیرعامل شــرکت اســپیس ایکس، کاربران اینترنت ماهواره ای ارائه شده از 
سوی این شرکت در هر کجا و با استفاده از تلفن همراه هوشمند سامسونگ، 
قابلیت اتصال و دانلود تا سرعت حیرت انگیز 17 مگابایت بر ثانیه را خواهند 
داشت.  همه چیز از آنجایی آغاز شد که شرکت اسپیس ایکس اعلام کرد که 
قصد ارسال ماهواره ای جدید در شعاع ۳۴۰ تا ۳۶۰ کیلومتری زمین را دارد. 
از طرفی پروژه ی دیگری هم برای نزدیک شــدن یک ماهواره به زمین برای 
افزایش سرعت اینترنت را دنبال می کرد. شرکت اسپیس ایکس متعهد شد 
در صورت تائید این درخواســت و اخذ مجوز برای نزدیک کردن یک ماهواره 
به زمین، کیفیت اینترنت و ســرعت آن را بهبود ببخشــد. نزدیک شــدن یک 
ماهواه تا شعاع ۲۰۰ کیلومتری همانطور که مورد درخواست شرکت اسپیس 
ایکس بود، این امکان را به دســت  می دهد تا قابلیت پاســخگویی برای شــما 
بیسار بیشتری از متقاضیان این خدمات را داشته باشد. اینترنت ماهواره ای از 
زمان پیدایش خود به عنوان ایده تا به امروز که تقریبا در هر جای زمین مورد 
استفاده قرار گرفته است؛ به شکل فزاینده ای مورد توجه اقضار مختلف بوده 
و در مسائل مختلفی تاثیرگذار بوده است.طرح همه گیر و جالب توجه اینترنت 
ماهواره ای در سال ۲۰۲۲ با دریافت اولین مجوز خود برای قرار دادن ماهواره ی 
نسل یک خود در مدار ۵۶۰ کیلومتری زمین، مقدمات ایده های جذاب خود 
را پایه گذاشــت. طرح ها و نقشــه هایی که منجر به تحولات عمیق، بنیادی و 
انقلابی ای در ساختارهای مختلفی از زندگی انسان ها  می شد.  در نامه ای که 
شــرکت اســپیس ایکس برای سازمان FCC یا کمیسیون فدرال ارتباطات، 
ارسال کرده است تا درخواست را مبنی بر کاهش ارتفاع یک ماهواره تا شعاع 
۲۰۰ کیلومتری بیان شده است که: »مفتخریم تا اعلام کنیم که ماهواره نسل 
دو از حد انتظار هم عملکرد بهتری داشته. از جمله در مراحل اولیه پرتاب و 
قرارگیــری در مــدار مورد نظر.«مزیت دیگری که در کاهش ارتفاع ماهواره ی 
نسل دوم دارد در این مسئله نهفته است که خطر برخورد را کاهش می دهد. 
اهمیت این موضوع زمانی مشــخص می شــود که به این نکته توجه کنیم، با 
توجه به رشد فراگیر شمار کاربران اینترنت ماهواره ای حفط کیفیت به طور 
ثابت مســئولیت ســنگینی خواهد و به نظر می رســد که با این طرح، جوانب 
متعددی در نظر گرفته شــده اســت. بامداد همین دیروز یعنی یکشــنبه 1۳ 
اسفند بود که ایلان ماسک در شبکه ی اجتماعی ایکس- که در گذشته بخش 
قابل توجه ای از سهام آن را خریداری کرد و پیشنهاد عضویت در هیئت مدیره ی 
آن را پذیرفت-  خبر داغی را منتشــر کرد که او و محققین شــرکت اســپیس 
ایکس توان دستیابی به سرعتی بسیار بالا را دارند.  این حداکثر سرعتی ست 
که در یک آزمایش آن هم روی یک گوشــی سامســونگ به دست آمده است. 
سرعتی خیره کننده در مقایسه با موارد موجود و به طور واضحی نویددهنده ی 
دورانی جدید.استقرار ماهواره در مداری نزدیک تر از گذشته به زمین، امکان 
اتصال کاربران بیشتری را به دست می دهد. حال باید در نظر داشت که چنین 
تغییرات و تحولاتی چه تاثیری بر اوضاع فیلترینگ و سرعت پایین اینترنت 
خواهد داشت.طبق گزارش Speedtest در دسامبر ۲۰۲۳، سرعت اینترنت 
ثابت و موبایل به ترتیب 11 و ۳1 مگابایت، البته به طور میانگین بیان شــده 
اســت. فراز و فرود ســرعت و شــرایط اینترنت در کشورمان به طوری بوده که 

می توان تا حدی آن را نا امید کننده تلقی کرد. 
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